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Kultura v Deštném
jaro 2024

Těšíme se na Vás

sobota 
16. března Velikonoční tvoření 10:00 Muzeum

pondělí 
25. března Velikonoční dílny 15:00 - 17:00 ZŠ Deštné

sobota 
30. března Barvení vajíček 10:00 Muzeum

sobota 
13. dubna Ukliďme Česko 9:00 Muzeum

pátek 
19. dubna Přednáška o vlcích 17:00 Muzeum

čtvrtek 
25. dubna

Exkurze do závodu 
ŠKODA Auto 8:30 Odjezd od školy

úterý 
30. dubna Čarodějnice 17:00 Zahrada 

u muzea

sobota 
11. května Ukliďme hřebenovku 9:00 sraz u školy

sobota 
11. května

Divadelní představení 
KOULE 19:00 Hasičárna

sobota 
18. května

Ukliďme Česko 
se Škoda Auto 9:00 Šerlich



Milí spoluobčané,

jsme na konci zimy, která byla ve všech ohledech speciální. Byla 
poznamenána velkými srážkami a zvýšenou hladinou toků. Na po-
toku Bělá byl vyhlášen dvakrát druhý povodňový stupeň. Šediváč-
kův long se musel předčasně ukončit a Orlický maraton musel být 
přesunut na hřebeny. Teď jsme na začátku jara, příroda se probudila 

překvapivě brzy a všichni se těšíme na rostoucí sílu sluníčka. I u nás v obci bude příchod 
jara a největšího křesťanského svátku Velikonoc viditelný. A to výzdobou návsi. Děkuji 
všem, kteří pomohli!

Ráda bych Vás informovala o činnostech obce. V únoru proběhla koordinační schůz-
ka mezi obcí, Královéhradeckým krajem, Agenturou ochrany přírody a krajiny a správ-
cem Kolowratského majetku. Řešilo se parkoviště na Šerlichu. Kraj přislíbil opakovaně 
fi nanční podporu. Upřesnili jsme si zadání projektu. První varianty nám budou předsta-
veny v březnu. Vyřešení parkovacích ploch v Deštném a na Šerlichu jsou naší prioritou.

Pracujeme na projektu rekonstrukce bytového domu čp. 129. Dle podmínek dotační-
ho titulu musíme do začátku prázdnin vyhlásit výběrové řízení a vybrat stavební fi rmu, 
která se bude podílet na realizaci. Následně začnou stavební práce.

Odeslali jsme dotační žádost na fi nancování oprav místních komunikací. Jedná se 
o 50 % dotaci a  současně maximálně 1,2 mil. Kč. Byly vytipovány dva úseky, které by 
se nechaly v létě opravit. Jedná se o cestu pod DPS čp. 433 a 432 a odbočka k Penzionu 
U Matulů. Tato akce bude spojena i s opravou vodovodu.

Dále jsme úspěšně požádali o příspěvek ve výši 500 000 Kč od Nadace ČEZ na úpravu 
běžkařských stop. Doufáme, že příští zima bude bohatší na sněhové srážky a potkáme se 
v dokonale upravené stopě.

Nechali jsme si zpracovat odborný posudek stavu krovu střechy nad obecním úřa-
dem a bohužel je nutné ho zčásti vyměnit. Oprava bude probíhat spolu s výměnou střeš-
ní krytiny. Podobný problém je bohužel i se střechou nad školní jídelnou. Stav je hava-
rijní a musíme ji neprodleně opravit. Z hlediska nutnosti a rychlosti řešení si nemůžeme 
dovolit čekat na vhodný dotační titul.

Během komunitního plánování zazněla potřeba místa pro setkávání. Všichni si velmi 
uvědomujeme, že v naší obci chybí společenský sál. Řešíme to. Rychlé a jednoduché ře-
šení je vytvoření místa alespoň pro venkovní setkávání včetně ohniště. Tento prostor by 
měl vyrůst na zahradě muzea, který se tak ještě více otevře veřejnosti.

V neposlední řadě jsme požádali Královéhradecký kraj o podporu dopravní studie, 
která by nám pomohla s komplexním řešením dopravní problematiky v obci. Zpracování 
žádostí skýtá nemálo práce s nejasným výsledkem. Přestože ne všechny žádosti získají 
dotační podporu, tak nás to neodrazuje od dalších aktivit.

Dále jsme dopracovali změnu územního plánu č. 3 a  v  dubnu bude představena 
na veřejném projednávání.

S fi rmou Sport Profi  obec řeší možnou spolupráci na provozování turistického infor-
mačního centra. Jednání ještě probíhají, obec řeší více variant a budeme Vás informovat.
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Brzy se na naší škole budou konat dvě důležité události. Tou první bude v dubnu 
zápis žáků do první třídy a v květnu do mateřské školy. Paní učitelky se na všechny děti 
moc těší a my také. Od minulého školního roku obec přispívá všem rodičům prvňáčků 
3 000 Kč na nákup školních potřeb.

Srdečně Vás zveme na připravované akce, které najdete v tabulce na poslední straně. 

Přeji Vám krásné první jarní dny, pevné zdraví a dobrou náladu.

Vaše starostka Simona Vlková
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Co nového v obci
 Proběhla změna e-mailových adres - úřadu i zastupitelů. Původní e-mailové adresy 

jsou přesměrovány na nové. 

Starostka
Ing. Simona Vlková
E-mail: s.vlkova@obecdestne.cz, 
starosta@obecdestne.cz
tel: 724 192 075

Místostarosta 
MUDr. Jakub Dvořák
E-mail: j.dvorak@obecdestne.cz, 
mistostarosta@obecdestne.cz
tel: 725 439 523 

Další členové zastupitelstva obce
Kateřina Tenchová Dismanová
E-mail: k.tenchova@obecdestne.cz

Mgr. Jan Hepnar
E-mail: j.hepnar@obecdestne.cz

Arpád Lörincz
E-mail: a.lorincz@obecdestne.cz
 
Ing. Alžběta Mikešová
E-mail: a.mikesova@obecdestne.cz

Ing. arch. Tomáš Nebeský
E-mail: t.nebesky@obecdestne.cz
 
Mgr. Pavlína Nováková
E-mail: p.novakova@obecdestne.cz
 
Ing. Richard Přiryl
E-mail: r.prikryl@obecdestne.cz

Účetní
Kateřina Mužíková
E-mail: ucetni@obecdestne.cz
tel: 605 952 155

Referentka
Lenka Zábranská
E-mail: urad@obecdestne.cz
tel: 702 004 318

Obecní architekt
Ing. arch. Radek Novotný
E-mail: architekt@obecdestne.cz

AKTUÁLNÍ CENY VODNÉHO A STOČNÉHO
Cena bez DPH Cena s DPH 12 %

VODNÉ 39,42 Kč/m3 44,15 Kč/m3

STOČNÉ 50,79 Kč/m3 56,88 Kč/m3

CELKEM 90,21 Kč/m3 101,03 Kč/m3

Ceny jsou platné od 1. 1. 2024.
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ZMĚNA Č. 3 ÚZEMNÍHO PLÁNU OBCE
 Územní plán je nejvýznamnějším dokumentem, který (kromě zákonů) reguluje 

výstavbu a další rozvoj v obci a zároveň je nejsilnějším nástrojem, kterým může obec 
novou výstavbu ovlivnit. Původní ÚP pochází z roku 2011. Z dnešní perspektivy si vů-
bec nedovedu představit, jak to šlo bez něj. Doba ale byla jiná a lidé taky. Veliký rozvoj 
soukromých investic přišel do Orlických hor ve srovnání s  městy ve vnitrozemí nebo 
s Krkonošemi či Šumavou v pohraničí až se zpožděním. Na předkládaných projektech 
můžeme ale pozorovat, jak se se zlepšující ekonomickou situací obyvatelstva mění veli-
kost staveb, stavební technologie i jejich hlavní využití. Velikost investic roste a s jejich 
velikostí rostou i nároky na prostor, infrastrukturu obce i její obyvatelstvo a v důsledcích 
i jejich nepřímé vlivy jako je odpad, dopravní zatížení, ohrožení okolní přírody a sezónní 
přetížení turismem střídající se s mimo sezónním vyprázdněním obce.

Právě kvůli narůstající rychlosti rozvoje vznikla potřeba aktualizace územního plánu. 
První změna přišla v roce 2015, druhá v současnosti platná verze pochází z roku 2018. 
Brzy po jejím zveřejnění, tedy v roce 2019, se začalo pracovat na verzi třetí, která je nyní, 
po čtyřech letech, téměř hotová.

Osobně jsem se k  tématu územního plánování dostal až v  jeho dokončovací fázi 
v létě loňského roku. Průběžně jsme jednotlivé úpravy probírali na stavebním výboru 
(s neúnavnou pomocí obecního architekta Radka Novotného) a následně řešili elek-
tronicky nebo na schůzkách s nekonečně trpělivou zpracovatelkou architektkou Janou 
Šejvlovou. Nikdo z nás si nemyslí, že jsme vytvořili dokonalý plán. Zaprvé jde o výsle-
dek řady kompromisů mezi přáními žadatelů, požadavky ochrany přírody, krajiny, ur-
banismu a historických památek a naší subjektivní představou o potřebách kvalitního 
rozvoje obce. Za druhé jde o územní plán vzniklý v období změny Stavebního zákona 
z toho starého, platného od roku 2006, na nový, platný s půlročním přechodným obdo-
bím od 1.1.2024. Teprve čas ukáže, jestli jsme si budoucí vývoj představovali správně. 
Věřím, že jsme se všichni snažili pracovat podle svého nejlepšího svědomí a s totož-
ným záměrem, totiž aby se nám v  obci dobře žilo, pracovalo i  podnikalo a  zároveň 
abychom nepřišli o krásnou krajinu, ve které máme to štěstí žít.

Jakub Dvořák

Řízení o Návrhu Změny č. 3 územního plánu Deštné v Orlických horách včet-
ně vyhodnocení vlivů na udržitelný rozvoj území byl zveřejněn 1. 3. 2024. Veřej-
nou vyhlášku včetně kompletní dokumentace najdete na  webu obce v  termínu                            
1. 3.  - 23. 4. 2024. Veřejné projednávání návrhu Změny č. 3 územního plánu Dešt-
né v Orlických horách se bude konat dne 15. 4. 2024 v 17 h ve společenském sále 
hasičské zbrojnice, čp. 426 v Deštném v Orlických horách.
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POČET OBYVATEL KE DNI 1. 1. 2024 
 Evidence obyvatel
V tabulce nejsou uvedeni cizinci, kteří jsou evidováni zvlášť. Podívate-li se na údaje 

Českého statistického úřadu, najdete číslo vyšší. ČSÚ počty sumarizuje.

KVALITA VŮBEC NENÍ TÉMA
 V  posledních měsících se ve  veřejné diskuzi objevují stavební projekty, jejichž 

investorem je obec Deštné v Orlických horách, a které bohužel sdílejí charakteristiku 
uvedenou v nadpisu – neberou kvalitu jako něco podstatného. Místo toho se klade dů-
raz na (nízkou) cenu a rychlost realizace, což jsou sice legitimní požadavky, avšak nelze 
s nimi dosáhnout skvělého výsledku.

Proč je něco takového nemožné, to nejlépe ilustruje tzv. projektový trojúhelník (ně-
kdy označován i jako trojimperativ), který můžete vidět na přiloženém obrázku a jenž 
slouží k prakticky jakémukoliv projektovému řízení. Z něj mimo jiné vyplývá, že žádnou 
věc či úkol nelze udělat levně, rychle a kvalitně, ale že jde souběžně pracovat jen se dvěma 
veličinami. A záleží poté na zadavateli – v tomto případě vedení naší obce – jaké hodnoty 
jsou pro něj ty důležité a které naopak věnuje nejmenší pozornost.

Výše uvedené lze vhodně demonstrovat například 
na  projektu parkoviště na  Šerlichu, kde se na  jedné straně 
spěchá na co nejdřívější otevření, zároveň je ale cílem co nej-
víc ušetřit. Pokud mám správné informace, tak na dodavate-
le projektové dokumentace probíhalo koncem loňského roku 
uzavřené výběrové řízení, ale z kolika nabídek bylo možné 
vybírat, to jsme se nedozvěděli. Vítězem se nicméně stala 
projekční kancelář Projecticon působící v oblasti pozemních 
a dopravních staveb, která nabídla nejnižší cenu, respektive 
dokonce i slevu (!) na kompletní projektovou dokumentaci.

Domnívám se, že je to poměrně nešťastné rozhodnutí, protože čím méně péče se 
věnuje koncepčním otázkám a přemýšlením nad co nejvhodnějším řešením (což zkrátka 
vyžaduje buď dostatek času, anebo fi nancí), tím více se pak takové šetření projeví na vý-
sledku. Akorát, že v tu chvíli už bude pozdě na to něco měnit, situace totiž bude doslova 
„zabetonovaná, a jakékoliv případné dodatečné úpravy budou neúměrně drahé.

K tomuto tématu se opakovaně vyjadřuje i Česká komora architektů, která dlouho-
době kritizuje zadávání zakázek na projekty, u nichž je hlavním posuzovacím kritériem 
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co nejnižší nabídková cena. V jedné ze svých tiskových zpráv uvádí, že „ve většině výbě-
rových řízení na zpracovatele projektové dokumentace staveb i územně plánovací doku-
mentace vítězí nabídky s nejnižší cenou, aniž by se výběrové komise zamýšlely nad kva-
litou takto získaných projektů. Běžně se objevují nabídky o 30 % nižší, než by odpovídaly 
reálným nákladům za jejich zpracování. Často pak dochází k nekvalitnímu zpracování 
projektů, anebo k následnému navyšování nákladů.“

Vrátím-li se k prvnímu odstavci, přál bych si, aby i v Deštném vznikaly skvělé stavby, 
pod nimiž bude jako investor podepsaná obec. Přál bych si, aby pro nás kvalita bylo (hlav-
ní) téma. A jedním z možných řešení jsou třeba architektonické soutěže.          Petr Remeš

Věřte, že se vedení obce opravdu intenzivně snaží vyřešit spoustu úkolů nahro-
maděných za poslední roky. Jen namátkou jmenuji parkování, stav obecních budov 
a výše nájmů, snižující se počet žáků ve škole, chybějící společenský sál, stav místních 
komunikací, odpadové hospodářství… Vybranou variantu řešení vybírají všichni čle-
nové zastupitelstva. Jednání a diskuse jsou opravdu dlouhá a náročná. Stojím si za tím, 
že děláme opravdu maximum pro to, aby se věci hnuly správným směrem. Děkujeme 
občanům za podporu a důvěru.                                                                   Simona Vlková

LETÍ TO! UŽ 25 LET …

Na úřadě nevybírám jenom poplatky, 
občas sbírám i odpadky.

Dělám zpravodaj, ověřuju.
Mnohé (už 25 let) prověřuju.

Zvedám telefony, vyřizuju.
Gratulace, či zájezdy pro vás zařizuju.

LZ

 Děkuji jménem celé obce své milé spo-
lupracovnici Lence Zábranské za dlouholetou 
práci. Na úřadě se za těch 25 let vystřídalo šest 
starostů, ale jistotou a neměnným článkem je 
stále člověk, který je tváří úřadu jako takového. 
Lenka je deštenská rodačka a znalkyně míst-
ních obyvatel, prostředí a tradic. Je organizá-
torem vítání občánků, zájezdů pořádaných 
obcí a šéfredaktorem zpravodaje, který právě 
držíte v ruce. Děkujeme!                                         SV
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VOLBY 
 Volby do Evropského parlamentu byly prezidentem republiky vyhlášeny na pátek          

7. června a sobotu 8. června 2024. První den voleb začíná hlasování ve 14 h a končí ve 22 h, 
druhý den voleb hlasování začíná v 8 h a končí ve 14 h.

V Deštném v Orlických horách se bude hlasovat jako obvykle v jediném volebním 
okrsku. Volební místností bude obřadní místnost v budově obecního úřadu (čp. 61).

Hlasovací lístky budou voličům dodány nejpozději 3 dny přede dnem voleb. Popřípa-
dě budou k dispozici ve volební místnosti.                                                                            LZ

FOTOREPORTÁŽ Z KÁCENÍ STROMŮ U KOSTELA
 Událo se cca před čtvrt stoletím.                                                                      Vybral W
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Z historie
DEPOZITNÍ ŠKOLA V JEDLOVÉ – ZÁKOUTÍ
 Přepsáno z Jedlovské kroniky.
V roce 1873 byla sklárna pana Edmunda Kachlíka pro zlepšení poměrů přestěhována 

do Jedlové – Zákoutí, kdy bylo v roce 1873 započato se stavbou nové sklářské hutě. Tou-
to stavbou stoupal počet dětí školou povinných velmi mnoho a vyučování muselo být 
jmenovitě v letních měsících po několik let vedeno jen půldenně. Pro citelný nedostatek 
prostoru a jmenovitě v zimní době pro dalekou a obtížnou cestu do školy bylo mnoho 
jedlovských dětí ze Zákoutí nuceno navštěvovat školu v Deštném.

V roce 1876 začalo zimní vyučování ex currendo ve sklářské huti v Jedlové – Zákou-
tí. Jako vyučovací prostor poskytl vlastník továrny místnost v budově patřící ke sklárně 
v tzv. špitále a to bezplatně.

Kresba od Alojze Beera z Dobrušky, budova tzv. špitálu, depozitní školy a vpravo bu-
dova s byty dělníků.

Od 11. května 1885 byla zrušena zimní škola ex currendo  v Jedlové – Zákoutí a za-
členěna ve stálou expozituru Jedlové. Také stálé expozituře poskytl vlastník továrny škol-
ní místnost a byt pro tehdejšího učitele v  již zmíněném špitále. Nejpotřebnější učební 
pomůcky darovalo hlavní vedení německého školského svazu ve Vídni, také povolilo uči-
teli roční remuneraci 80 zlatých. Na nově zřízenou expozituru přišel učitel Julius Havel 
z Deštné jako první učitel. Dne 17. září 1875 se konalo slavnostní otevření a posvěcení 
školní místnosti deštenským farářem Václavem Erichlebem za přítomnosti učitelského 
sboru, vlastníka továrny a rodičů školních dětí. Proslovy přednesli farář a jedlovský řídící 
učitel.

Podle nařízení okresní školní rady v Žamberku bylo místo podučitele na jedlovské 
škole změněno od 1. září 1893 na místo učitele, na základě toho byl učitel Julius Havel 
jmenován defi nitivním učitelem. Poněvadž byly dány předpoklady změněné stálé expo-
zituře v Jedlové – Zákoutí na samostatnou jednotřídní školu, byla zřízena od 1. ledna 
1897. Učitel Julius Havel byl jmenován prozatímním vedoucím této školy.
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Pohled na sklárnu, vlevo v popředí budova školy.

Škola v Jedlové – Zákoutí, od roku 1897 až do roku 1914
 V roce 1897 byl jmenován defi nitivním vedoucím školy v Jedlové – Zákoutí uči-

tel Julius Havel. Dne 28. srpna 1906 šla kolem 5. hodiny odpoledne vsí strašná zpráva, 
že se právě zastřelil vedoucí školy v Jedlové – Zákoutí Julius Havel a to na půdě školní 
budovy. U mrtvého se našly tři dopisy adresované jeho manželce, představenému obce 
Jedlová a děkanovi z Deštné s prosbou o křesťanský pohřeb. Z  těchto dopisů dochází 
najevo, že se obával politováníhodného vypukávajícího šílenství. Tyto jeho obavy byly 
potvrzeny okolností, že si stěžoval na časté úporné bolesti hlavy a zvláště na  to, že se 
stranil společnosti a bál se styku s  lidmi. Přesto, že byl nešťastníkovi zakázán církevní 
pohřeb, byl pohřeb náležitě oznámen na  den 31. srpna 1906 odpoledne. Mimořádné 
velké množství lidí, 34 učitelů a deštenský zpěvácký spolek mu vzdali poctu na poslední 
cestě a tím ukázali, že jej měli rádi. Před domem smutku zazpíval deštenský zpěvácký 
spolek svému členu na rozloučenou a před hřbitovem to učinili stejným způsobem jeho 
kolegové. Řídící učitel Antonín Jarausch měl smuteční řeč. Pro zesnulého truchlila nejen 
již po léta těžce nemocná manželka, ale i dvě nedospělé děti. O školu a obec si zesnulý 
vydobyl velké zásluhy. 

Od 13. září 1906 byl učitel Ferdinand Fischer z Deštné jmenován prozatímním správ-
cem školy v Jedlové – Zákoutí. Vrátil se však 1. září 1907 zpět na své defi nitivní místo 
v Deštné. Ve stejný den byl učitel Josef Jörka jmenován defi nitivním vedoucím školy. Dne 
20. září 1907 dostal dovolenou pro nemoc a nastoupil k 1. září 1908 na trvalý odpočinek. 
Po dobu jeho dovolené byl učitel Ferdinand Fischer z Deštné jmenován prozatímním, 
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později defi nitivním, vedoucím školy. Toto služební místo zastával až do 31. srpna 1921. 
Poněvadž budova školy v  Jedlové – Zákoutí není vzdálena ani kilometr od  deštenské 
školy, plánovala se pro místní části Jedlová – Zákoutí a Deštné – Zákoutí společná školy 
v Deštné – Zákoutí. Plán však ztroskotal. Také se plánovala stavba školy Jedlová – Zá-
koutí jako novostavba. Avšak také tento plán zůstal neuskutečněn, neboť se vždy stavěla 
do cesty otázka peněz.

Od 1. ledna 1909 do 31. března 1909 byl učitel František Berg prozatímním vedoucím 
školy v Jedlové Zákoutí. Po tyto tři měsíce se v Jedlové vyučovalo pololetně. Od 1. září 
1909 odešel učitel František Berg jako defi nitivní učitel do Deštné, na  jeho dosavadní 
místo nastoupil ve stejný den učitel Josef Schmoranzor z Říček, nejprve jako prozatimní 
učitel, později jako defi nitivní učitel.

Dne 21. září 1910 vypukl oheň v dělnickém obytném domě v  tzv. špitále patřícím 
ke sklárně v Jedlové – Zákoutí, který zcela vyhořel. Oheň, který vznikl o půl desáté hodi-
ně, mohl být teprve večer považován za uhašený.

Vybral a přepsal Jan Hlaváček, foto ing. Vladimír Homolka.

BRINKA MÜHLE 
 „Brinkamlejn“ (založen v souvislosti s nejstarší lesní sklárnou v katastru Deštné) 

a jeho majitelé do roku 1945
„Až se jaro vrátí …
Stromy budou kvésti, větřík teple dout,
potok bude hučet, zproštěn zimních pout.“
Slovy básníka J. V. Sládka si připomeneme v tomto ročním období chvíle dětství, kdy 

jsme píseň ve škole zpívali.

•  Cestou k Úhoru k nám do Deštné přecházíme místa, kde na toku potoka stával starý 
mlýn. S časem má zcela jinou podobu, dnes je to chátrající objekt  –  známý jako chata 
Tepna.

•  V  urbáři panství Opočno je roku 1542 v  katastru obce Deštné zmiňován provoz 
sklářské hutě, ke které vždy patřil hutní statek a mlýn.

V období, kdy sklárnu provozoval poslední sklářský mistr z rodu Preissler – Georg, 
pracoval v nedalekém mlýně pod vrchnostenským dvorem, kde se do konce války říka-
lo – Ve dvoře -, mlynář Brettschneider. V této době byla sklárna již zadlužena. – Dalším 
majitelem se stal roku 1658 Anton Friedrich, kterému údajně mlýn prodán nebyl, jeho 
vlastníkem se stává Brettschneider a vedl ho samostatně.

Roku 1694 – prodává Georg Brettschneider tento mlýn Christophorusu Brinke, který 
v bezprostředním sousedství nabyl hospodářství na toku potoka. Od těchto časů nese 
mlýn název – Brinkamühle a tak je znám až do konce 2. světové války. A to jen dvě gene-
race z rodu Brinke byli jeho vlastníky, otec a syn Christophorus. V sousedství pak sídlil 
jejich rod dále v hospodářském stavení do odsunu německého obyvatelstva.
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Roku 1728 – získává mlýn jejich příbuzný Anton Reichel. Dále přechází na rodinu Pe-
ter. Franz Josef Peter neměl mužského potomka a tak do mlýna přichází Johann Bauer ze 
Šedivin, za kterého se roku 1834 provdala Gertrude Peter. Jejich syn Johann zemřel roku 
1903 v Brinkamühle. A jeho syn Fridolin tu žije v letech 1866 – 1925. – V této době, kdy 
tudy byla roku 1906 stavěna silnice, byl zaveden zájezdní hostinec. Následovala přístav-
ba mechanické tkalcovny, která dala práci lidem v okolí. Pekl se tu i chléb, v krámku se 
prodával. Domácí tkalci tu odevzdávali své zboží a přepravu do Rychnova obstarával sám 
mlynář. Otec Fridolin a syn Fridolin, nar. 1893, s koňským spřežením sváželi také dřevo 
v lese – haluzačili. Tím se zaměstnával i jejich soused Ernst Brinke. – Nejstarší syn Fridoli-
na Bauera Fritz získal kvalifi kaci jako tkalcovský mistr, byl ale povolán do 2. světové války, 
jako všichni otcové rodin v Sudetech. Práce v tkalcovně byla zastavena. – Poslední mly-
nář Bauer, starosta obce byl 15. června 1945 zastřelen v lese na hřebenech hor s ostatními           
20 místními muži. Bylo mezi nimi pět mlynářů, kteří zřejmě nemuseli odejít do války, bylo 
jich potřeba na práci. Jejich provinění – že byli německé národnosti!

Mlýn v osadě Brand – Paseka, byl 450 let v provozu a patřil k nejstarším mlýnům 
v Orlických horách!

Nadále vane vítr nad lesy a mocným proudem zjara plyne voda mezi břehy potoka, 
který pramení v zaniklé osadě Hüttenberg, pod Černým křížem - vysoko ve svahu.

Zdroj: Josef Krinke, Brand
Překlad: Ehrentraut Čermáková
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ASI POSLEDNÍ VZPOMÍNKA NA TY, KTEŘÍ TU BYLI, 
ŽILI PŘED NÁMI.
 Až na konci socialismu, jsme si konečně poníženě vyprosili oprávnění navštívit 

kapitalistický západ, západní Německo. Maminka se totiž obávala, že do smrti nenavštíví 
hrob svého manžela v Hamburku.

Vyrazili jsme tedy. Já, původně Siegfried, přejmenovaný na Vítězslav, moje milá žena 
Dagmar a hlavně moje drahá maminka, Češka vyrostlá mezi Němci v Hostinném a pro-
vdaná za  Němce Heinricha Liebicha. V  době krize třicátých let našla práci kadeřnice 
v naší obci. I v Deštném se rozšiřoval turistický ruch a stále více dam ze zámožnějších 
rodin bylo ochotných dát peníze za parádu. 

Hotely byly dostavěné a byla příležitost k podnikání. Náš otec si po letech námezdní 
práce otevřel obchod (naproti Hospodě Na Staré cestě), kde je dnes ubytování Liebich. 
Maminka byla příkladem častého jevu první republiky, kdy mnoho lidí mluvilo velmi 
dobře jak česky, tak i německy. Bylo vlastně často také jedno, jaké jste národnosti. Vše se 
tragicky zhoršilo s nástupem nacismu po roce 1933.

U nás, daleko od Berlína, se  ideologie prosazující netoleranci a nenávist začala ší-
řit až na konci třicátých let. Tatínek měl obchod jenom asi pět let. V roce 1940, když už 
měl tři děti, musel narukovat. Měl jsem štěstí, kdyby narukoval o měsíc dříve, už bych 
se nenarodil. Tolik stručným úvodem, kdy Deštné (Deschney in Adlergebirge) se všemi 
okolními osadami obývali převážně Němci.

Cesta za hranici zlého kapitalismu měla nyní jakýsi tajuplný a bájný obsah. Maminka 
plánovala navštívit celou řadu rodin, vlastně přátel z období pokojného soužití v 1. republi-
ce. Připomínala nám mládí, kamarádství, vzájemná setkávání. Bezprostřední vztahy, legra-
ce a přitom spolehlivost byly samozřejmostí. V ovzduší přátelství, lidé si nezáviděli, naopak 
si Češi i Němci pomáhali. Všichni v obci, včetně dětí si například tykali. 

A  tak jsme vybaveni adresami, telefonními čísly a  mapami zahájili zvláštní misi, 
od počátku plnou vzpomínek na svět, který byl násilně rozerván. Naše cesta začala v čer-
venci 1976 přesně třicet let po odsunu německého obyvatelstva v roce 1946. Tragickým 
rokům od  počátku nacismu na  našich horách se raději vyhnu. Považuji totiž toto asi 
desetileté období za skutečný sociální kolaps, kdy může nesmyslná a zlá ideologie zasáh-
nout i prosté, velmi pracovité a věřící obyvatelstvo.

Nyní však k návštěvě bývalých spoluobčanů. Netušili jsme, s jakou vřelostí nás budou 
vítat. Záhy jsem pochopil, že jsme jim přivezli kus bývalého domova, světa, ve kterém 
bývali mladí a šťastní. Tance kolem mojí maminky nebraly konce. Nekonečně otázek, 
někdy až triviálních. V Deštném žili většinou velmi skromně až chudě, byl to ale domov, 
kus minulého života. Velká hodnota, kterou ztratili. Relativní luxus nového domova ne-
mohl prostý život na horách vynahradit.

Všude se nám věnovali natolik, že jsme se často až ostýchali. Například u Hartvichů, 
kteří už byli za třicet let od odsunu skutečně bohatí. Vyklidili svoji ohromnou luxusní 
ložnici a připravili nám na jednu noc jejich královskou loži.

Na závěr jsme se přesunuli do Hamburku, kde v pouhých 39 letech zemřel náš tatí-
nek. Na obrovském vojenském hřbitově Bergedorf jsme našli jeho hrob. Mocným dojmem 
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na  mne zapůsobilo, když matka, silně plačíc mi padla kolem krku a  zaštkala německy:        
„So weit aus Deschney“ (Tak daleko od Deštného). Uvědomil jsem si, že jsem byl tenkrát 
právě tak mlád jako otec, se kterým jsem se prakticky nesetkal.

Po absolvování návštěv dalších příbuzných v Bavorsku jsme se plni dojmů vraceli 
domů. Uvědomili jsme si, že člověk není vždy strůjcem svého života, ale často bezmoc-
nou obětí vnějších sil. Generace, s níž jsme se v roce 1976 potkali, dnes už v podstatě 
odešla. Také naše milá maminka v roce 1993 zemřela a ponechala za sebou obdivuhodný 
česko-německý osud. Za války jezdila na kole na „Prázovku“ nadýchat se češtiny. Nikdy 
jsem však neslyšel, že by řekla ošklivé slovo proti Němcům.

Naší krásnou obcí prošli tisíce Němců a také tisíce Čechů. Vůbec ale nelze určit, zda 
jsou někteří lepší a někteří horší.

Slávek Liebich

Místní kapela v  roce 1911. Náš dědeček Heinrich Liebich (s  houslemi, v  první řadě 
druhý zprava) hrál ve zdejším kostele 50 let na varhany. V srpnu 1946 odchází ve svých 
76 letech do odsunu.
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ČECHY – ORLICKÉ HORY
SPOLEČNOU PRACÍ SPISOVATELŮV A UMĚLCŮ ČESKÝCH
VEDA FR. AD. ŠUBERT A F. A. BOROVSKÝ
DÍL V. HORY ORLICKÉ + STĚNY
V PRAZE 1883 VYDAVATEL A NAKLADATEL J. OTTO

KU PROLUCE NÁCHODSKÉ IV.

Opodál Hrádku, směrem západním, vypínají se rozvaliny hradu Frymburka. Poloha 
jeho jest velice malebná. Stojíť na  kopci dobrých 500 m. vysokém, jehož úpatí obtéká 
Olešenka se tří stran. Boky toho kopce jsou všude, až na tu stranu ku Hrádku, příkré, 
skalnaté, z části houštím i stromy zarostlé. K rozvalinám vede starodávná cesta, kudy se 
od městečka Hrádku jezdívalo. Než jak mnoho se změnilo od těch dob!

Zmizel svodivý most přes první příkop ve skále vytesaný, zmizelo předhradí. Na mís-
tě jeho stojí tu myslivna se zahrádkou, odkud pěkný pohled dolů do hlubokého údolí, 
v jehož lese se Olešenka našim zrakům ztrácí.

S povolením páně myslivcovým vstupujeme do vlastního hradu. Nebýval veliký, ale 
pevný. „Měl polohu obdélnou, zavřen jsa hradbou asi 30 stop vysokou a z lomeného kame-
ní postavenou. Z veliké části se zeď tato zachovala.“ Na východní straně strmí nad hradbu 
veliká, hmotná věž,“pravý obr to, zdí velice hrubých, jejíž vršek se však sesul. Vchodu při 
zemi neměla, nýbrž v některém z horních ponebí, a chodilo se tudíž do ní z nějakého blíz-
kého stavení, snad ze dřeva sroubeného. Tak nás prof. Sedláček poučuje. Uprostřed nevel-
kého nádvoří hradního je ve skále tesaná studně, stříškou krytá, asi 30 sáhů hluboká. Ná-
dvoří, samo sebou neprostorné, zdá se nám ještě těsnějším pro haldy rumu a rozmetaného 
kamení se zdí i s věže. Husté křoví je namnoze pokrývá, spousta kolem, ticho hluboké, 
těsné, hrubými zdmi uzavřené nádvoří nějak úzkostně nás dojímá. Snad také v to působí 
i veliký kontrast přítomnosti s časem minulým, živá připomínka zašlého lesku a zašlé moci 
těch, kteří tu vládli, i těch časů v našem království, za kterých žili.

Pokračování příště.                                                                                                               W



16



17

Ze školy
ZPRÁVIČKY ZE ŠKOLKY
 V měsíci lednu se naši předškoláci zúčastnili lyžařského výcviku. Lyžovali od úterý 

do čtvrtka. Počasí nám moc nepřálo, ale děti byly statečné a neodradil je ani déšť. Posled-
ní den sjeli velkou sjezdovku i ti, kteří v úterý stáli na lyžích poprvé.

V únoru jsme s dětmi navštívili místní Muzeum zimních sportů, turistiky a řemesel, 
aby děti trochu nahlédly do historie naší obce a podívaly se, s čím se kdysi pracovalo.

Na konci února nás ve školce čeká karneval plný krásných masek, soutěží, tance a pís-
niček.

V měsíci březnu se s dětmi chystáme navštívit ZOO ve Dvoře Králové a  společně 
oslavíme Velikonoce vyrobením přáníček, kraslic a účastí na Velikonočních dílničkách.

V dubnu a květnu čeká předškoláky plavecký výcvik v krytém bazénu v Rychnově 
nad Kněžnou. Oslavíme Den maminek vystoupením dětí a společným posezením.

Poslední měsíc ve školním roce zahájíme oslavou Dne dětí, pojedeme na výlet a slav-
nostně se rozloučíme s našimi budoucími školáky.

Od února probíhá ve školce projekt pro předškoláky „Mami, tati, pojďme si číst „. Bě-
hem pěti týdnů si děti společně s rodiči přečtou pět knih, a namalují tematické obrázky 
z obsahu knížek.

Tato aktivita bude slavnostně ukončena 25. 3., kdy proběhne vyhodnocení obrázků 
a poznatků ze společné četby. Děti dostanou dáreček a  společně si zazpívají písničku. 
A my moc děkujeme všem rodičům, kteří se do tohoto projektu zapojili.

Naďa Klárová

SOUBOJ ČTENÁŘŮ
 V únoru se šestý ročník zapojil v rámci kampaně Rosteme s knihou do projektu 

Souboj čtenářů 2024. Obdrželi jsme 5 různých titulů. Šesťáci mají za úkol přečíst někte-
rou ze zadaných knih, které si mezi sebe rozdělí. Každý by měl přečíst jednu knihu, k ní si 
mohou psát libovolné poznámky, které pak využijí během soutěže. Soutěž spočívá v tom, 
že celá třída kolektivně odpovídá co nejpřesněji na kvízové otázky, které prověřují poro-
zumění textu a znalosti žáků o obsahu knih získané četbou. Soutěžící mohou odpovědi 
na otázky ve své čtenářské skupině konzultovat. Soutěž bude probíhat online 19. dubna 
od 10.00, držte nám palce!                                                                                 Adéla Rázková

ČTEME S RODIČI
 12. února jsme odstartovali na naší škole projekt Čteme s rodiči, který bude trvat 

do 4. dubna. Spočívá v  tom, že každé dítě dostane vždycky v pondělí knížku, kterou 
za týden nahlas za účasti rodičů přečte a vyplní čtenářský dotazník. Další týden dostane 
knížku novou a vše se opakuje. V každé knížce najde dítě poučení, které může aplikovat 
ve své rodině nebo v kolektivu, což má vliv na jeho pozitivní vývoj. V závěrečné aktivitě   
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proběhne zhodnocení celého projektu, 
který je v  gesci nadačního fondu Lepší 
život a pod záštitou MŠMT. 

Děkujeme rodičům za  to, že s  námi 
do toho šli.

Celý projekt zahájili sami tvůrci pro-
jektu – Ing. Josef Vavřík – ředitel nadační-
ho fondu a Radmila Vavříková  - předsed-
kyně správní rady.       Vlasta Pacholíková

ŠKOLNÍ ČASOPIS
 Před začátkem nového roku vznikla v sedmé třídě myšlenka tvorby školního ča-

sopisu. A tak vznikl Deštníček. Žáci si sami vytvořili design časopisu a rozdělili články, 
které kdo napíše. Na našich webových stránkách nebo na Facebooku naší školy se v ná-
sledujících dnech můžete podívat na výsledek.                                               Adéla Rázlová

TERMÍNY ZÁPISŮ
 Zápis do ZŠ proběhne 10. 4. 2024 v době od 15,00 do 17,00. 
Podrobnější info na webu a fb  školy od 11. 3. 2024.
 Zápis do MŠ bude 13. 5. 2024 také od 15,00 do 17,00.
Podrobnější info na webu a fb  školy od 11. 4. 2024.                             Hana Brychtová

PLAVÁNÍ 1. STUPEŇ
 I  v  letošním školním roce absolvují děti 1. stupně plavecký výcvik v  Dobrušce. 

Budou mít celkem 10 lekcí. Výuku povedou instruktoři plavecké školy DORKA. Děti 
jsou rozděleny do skupinek dle zdatnosti. Sžívají se s vodou, pilují plavecké styly, hrají 
různé vodní hry. Je dobře, že tuto možnost mají všechny děti 1. stupně. Už se moc těší. 
Ve čtvrtek 22. 2. 2024 začínáme.                                                                        Jana Rémišová

LYŽAŘSKÉ KURZY PROBĚHLY V LEDNU 
NA ZŠ A MŠ DEŠTNÉ V ORLICKÝCH HORÁCH
 Lednové dny na ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách byly pro naše malé lyžaře 

výzvou, ale také zároveň příležitostí k velkým zážitkům. Zatímco děti z prvního stupně 
ZŠ čelily mrazivému počasí s teplotami klesajícími pod -10 stupňů Celsia a řezavým 
větrem, naše nejmenší účastníky ze školky provázel při jejich lyžařských dobrodruž-
stvích déšť a mlha. Nejlepší počasí vyšlo na žáky druhého stupně, ale i to bylo sem tam 
proměnlivé.
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Přestože podmínky na svahu nebyly nejpřívětivější, děti se nezalekly a s nadšením se 
vrhly do lyžování. Během pěti intenzivních dní lyžování se žáci nejen pobavili, ale také se 
mnoho naučili. Jejich dovednosti na lyžích se výrazně zdokonalily a děti se staly jistější-
mi lyžaři. Nejmladší účastníci, předškoláci ze školky, dokázaly po třech dnech bravurně 
zdolávat i modrou “dospěláckou” sjezdovku. Za to jim gratulujeme, je to pro jejich věk 
velmi obdivuhodný úspěch.

Není pochyb o tom, že lyžařské kurzy nejen posílily fyzickou zdatnost dětí, ale také 
jejich sebevědomí a schopnost pracovat v týmu. Každý účastník si odnesl zážitky a do-
vednosti, které mu zůstanou na celý život.

S radostí očekáváme další lyžařské kurzy pro všechny třídy. Nicméně, lyžování na ZŠ 
a MŠ Deštné v Orlických horách pro letošní sezónu rozhodně nekončí. Žáci z druhého 
stupně zde nadále dvakrát týdně trénují a připravují se na další úspěchy.
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Všechny zajímavé momenty z lyžařských kurzů můžete shlédnout na videích, která 
jsou k dispozici na našem YouTube kanálu, prostřednictvím odkazu nebo QR kódu níže. 
A pokud máte chuť, přijďte se podívat na naše synchronní lyžování při příležitosti Ram-
pušákovy jízdy. Těšíme se, že se s Vámi uvidíme!

*Vaše ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách*                                                Karel Růžička

PERLIČKY ZE ŠKOLY

Curling. Perfektní sport pro ženy. Mohou křičet a zametat zároveň.

„Ve které bitvě porazili Napoleona?“
„V té poslední!“                                                                                                   Vybrala MJ

EXKURZE NA OÚ DEŠTNÉ V O. H. 
 V rámci hodin občanské výchovy se žáci 6. a 7. ročníku zúčastnili exkurze na OÚ 

v Deštném v O. h. Exkurze se konala dne 21. února. Při hodinách občanské výchovy se 
žáci poctivě připravovali na plánovanou exkurzi na OÚ a seznamovali se s webovými 
stránkami obce, s fungováním obecního úřadu a zjišťovali informace týkající se územní 
samosprávy. 

Během návštěvy na OÚ měli žáci tu čest setkat se s p. starostkou S. Vlkovou, která 
žáky exkurzí provázela a připravila si pro žáky velmi poutavý program bohatý o inter-
aktivní cvičení. Exkurze žáky velmi zaujala a byla pro ně velkou příležitostí seznámit se 
přímo v podání paní starostky s fungováním obecního úřadu. 

Návštěva se nesla v  příjemné atmosféře, která byla zakončena společnou fotkou 
s paní starostkou. 

Děkujeme za exkurzi, žáci 6. a 7. ročníku.                 Sepsala: Mgr. Květuše Dostálová
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SPORTOVNÍ KROUŽKY

Pondělí
Tělocvična

Badminton - děti 16 - 17 p. Polický
Badminton - dospělí 17 - 19 p. Polický
Aerobic/posilování 19 - 20 p. Hepnarová

Jízdárna Jezdecký kroužek 16 - 18 p. Kotyzová

Úterý Tělocvična
Cvičení pro děti 2 - 7 let 16 - 17 p. Vlková
Pilates 18 - 19 p. Hlaváček
Badminton - dospělí 19 - 20 p. Polický

Středa Tělocvična Volejbal 19 - 20 p. Hepnarová

Čtvrtek
Tělocvična Aerobic/posilování 18 - 19 p. Hepnarová
Amenity Jóga 17:30 - 18:45 p. Španělová

Pátek Tělocvična Hasiči 16 - 18 p. Meier
Oddíl běžeckého 
lyžování SKI Skuhrov středa, pátek, sobota 16 - 18 p. Křepelová

Lyžařský oddíl Ski klub úterý, pátek 16:30 - 18 p. Nebeský
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Z kultury
1. OBECNÍ PLES V DEŠTNÉ
 V sobotu 13. 1. 2024 se po dlouhé době rozezněla hudba v sále hotelu Panorama 

a zahájili jsme tak nový rok netradičně – obnovením plesové sezóny v naší obci. 
Od nápadu paní starostky Simony Vlkové k prvnímu tanci předcházely pečlivé pří-

pravy, a hlavně tu byla otázka, jestli bude ze strany spoluobčanů o takovou akci zájem. 
Během několika dnů od zveřejnění data konání se po vstupenkách zaprášilo a pláno-

vaných 90 míst v předprodeji se skutečně vyprodalo. 
Mezitím tým obecního úřadu oslovil lokální podnikatele a fi rmy o přispění sponzor-

skými dary a obecní úřad se pomalu začal zaplňovat malými i velkými dárky. 
Téměř 200 cen v  tombole se objevilo i díky vám, sousedům a přátelům obce. Vý-

běr byl opravdu pestrý, od papírenských potřeb, domácí keramiky, dárkových balíčků, 
kosmetiky, pečiva i uzeniny, dřevěných výrobků, vín a dalších lihovin, po obálky, které 
ukrývaly vstupenky do divadla, bowling, vouchery na konzumaci, ski pasy nebo třeba 
poukázku na benzín. 

Hotel Panorama je pamětníkem krásných akcí a je schovaný od ruchu turistického 
centra. I proto obec oslovila pana Hrnčíře, aby zajistil svoz návštěvníků na ples i zpět. 
Tato služba byla pro cestující zdarma a nabízela bezpečný návrat z akce domů. 

 U vchodu bylo možné zakoupit lístky do tomboly i pár volných vstupenek bez místa, 
ale jinak každá vstupenka garantovala místo k sezení. 

Než však první noha překročila práh, v hotelu Panorama se připravoval guláš, chle-
bíčky, tombola, a protože vyhřát takový sál v zimě není jednoduché, proběhla instalace 
tepelných lamp, které zapůjčil pan Zachariáš.

Ovšem stačilo pár prvních písní od hradecké kapely Galileo Band a od parketu se 
teplo rozvířilo i ke stolům. 

Od polky a valčíku přes jive a cha-chu zpěvačka dokázala udržet výbornou atmosféru 
i díky českým a zahraničním písničkám, strhla ke zpěvu i samotné tanečníky. 

Po  první hodině si mikrofon převzala starostka obce, aby poděkovala všem, kteří 
se na akci podíleli a popřála návštěvníkům hezkou zábavu.  Společně s místostarostou 
panem Jakubem Dvořákem pak vyhlásili i dva významné spoluobčany, kteří svoji práci 
a život neodmyslitelně spojili s Deštnou. Jako první získala Čestné uznání paní Ehrent-
raut Čermáková za dlouholetý přínos při rozvoji obce. Cenu za ní převzala dcera Hele-
na. Druhé vyznamenání obdržel pan Ladislav Zářecký za dlouholetou práci v místním 
hasičském sboru a  na  obci. Cenu za  něj převzala dcera Jitka. Oběma oceněným bylo 
po plese ještě osobně pogratulováno.

Ples dále pokračoval, lístky do tomboly již byly vyprodány a oba bary byly v obleže-
ní. Pro svoje výhry si návštěvníci mohli přijít od půl dvanácté a díky rychlému výdeji, 
na kterém se podílely 3 dobrovolnice, se podařilo přes 190 cen vydat během necelé půl-
hodiny. 

Ačkoli někteří byli netrpěliví a stáli v řadě už před půl, pět balíčků i po výzvě svého 
majitele nenašlo. Proto byla vyhlášena dražba. Za velkého veselí se o poslední ceny začalo 



23

soutěžit a mnohdy pánové, pobízeni svými polovičkami, museli přihodit tolik, aby se jim 
podařilo soupeře vyřadit. 

Od půl jedné už bylo možné využít obecního svozu zpátky do obce a poslední písnič-
ka zazněla v půl druhé ráno. 

Tímto bychom chtěli poděkovat znovu těm, kteří podpořili myšlenku znovuobnovení 
plesové tradice v Deštném, všem dobrovolníkům, zaměstnancům obecního úřadu, spon-
zorům, kapele, provozovatelům hotelu Panorama a hlavně vám, kteří jste se 1. Obecního 
plesu zúčastnili a večer si přišli užít.

Štěpánka Hrbková,
 dlouholetá návštěvnice Deštného

Dovoluji si zde jmenovitě poděkovat mojí mamce Míle Karové, která si vzala na sta-
rost prodej vstupenek, rezervaci stolů, shánění tomboly, prodej lístků do tomboly a vydá-
vání cen. Moc děkuji za pomoc jí a všem ostatním. Bez vás bychom to nezvládli!

Simona Vlková

ZAČÍNÁME PŘIPRAVOVAT VÝLET PRO SENIORY
 Stejně jako v předchozích letech nebude určen jen pro naše starší spoluobčany, ale 

klimatizovaný autobus rádi doplníme i mladšími účastníky zájezdu.
A tak pokud s námi budete chtít 13. června poznat další zajímavosti nedalekého kra-

je, přihlaste se na obecním úřadu. Stačí telefonicky na čísle 494 663 187.                      LZ

DIVADELNÍ SPOLEK KAČENKA
 V únoru jsme odehráli poslední představení velice úspěšné divadelní hry Na správ-

né adrese. Od  září budeme zkoušet nový kousek, který bychom Vám chtěli předvést 
na začátku roku 2025. 

Markéta Fričková
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PRVNÍ STŘEDA VOLÁ DO MUZEA ČI GALERIE
 Královéhradecký kraj umožňuje volné vstupy do vybraných institucí nejen každou 

první středu v měsíci pro všechny, ale také dětem do 10 let a seniorům od 65 let i ve všech 
ostatních dnech. Vstupy zdarma poskytují více než dvě desítky regionálních kulturních 
a vzdělávacích institucí svým návštěvníkům již od prosince 2022. Cílem je přilákat co 
nejvíce lidí do krajských galerií, hvězdáren a také různých typů muzeí a památníků.

Do projektu jsou zapojené tyto kulturní a vzdělávací instituce:

Galerie moderního umění Hradec Králové
Galerie výtvarného umění v Náchodě
Hvězdárna v Úpici
Hvězdárna a planetárium v Hradci Králové
Muzeum východních Čech v Hradci Králové
Muzeum války 1866 (stálá expozice prochází rekonstrukcí)
Regionální muzeum a galerie v Jičíně
Muzeum a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou
Památník Karla Plachetky v Rychnově nad Kněžnou
Muzeum krajky Vamberk
Sýpka – muzeum Orlických hor (Rokytnice v Orlických horách)
Synagoga – památník Karla Poláčka v Rychnově nad Kněžnou
Muzeum Náchodska
Pevnost Dobrošov (volný vstup platí pouze do návštěvnického centra)
Muzeum v klášteře v Polici nad Metují
Dřevěnka – stará škola v Polici nad Metují
Rodný domek A. Jiráska v Hronově
Čapkův mlýn – papírna v Hronově
Muzeum Aloise Jiráska v divadle v Hronově
Galerie „M“ ve Vrchlabí
Dům pod jasanem v Trutnově
Městské muzeum Loreta v Chlumci nad Cidlinou
Vlastivědné muzeum v Dobrušce
Studijní a vědecká knihovna v Hradci Králové
Vlastivědné muzeum v Železnici

Zdroj: https://www.khk.cz/cz/kraj-volene-organy/tiskove-centrum/aktuality1/od-prosince 
-se-kazdou-prvni-stredu-v-mesici-muzea-a-galerie-v-kralovehradeckem-kraji-otevrou 
-lidem-zdarma-349135/

Simona Vlková
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MUZEJNÍ STŘEDY
 Již po více než desetiletí pořádá muzeum vždy v zimním čase cyklus přednášek 

s cestovatelskou a vlastivědnou tématikou.
Ne jinak je tomu i  letos. Ovšem tentokrát čerpáme přednášející také z  “vlastních 

zdrojů”. 
Dne 24. ledna jsme měli první vystoupení. A byl to těžký kalibr. Úžasné vyprávění 

Marka Dismana o prvovýstupu na nepálskou horu Tengi Ragi Tau. 

Úžasné vyprávění, překrásné fotografi e. Pan Disman přinesl také horolezecké vyba-
vení a prozradil některé ne příliš lákavé činnosti vysokohorského horolezce. Sál byl plný 
a lidé nadšení.

V druhé lednové přednášce vystoupil pan Vladimír Homolka. Jeho vyprávění nás ne-
zavedlo nikam daleko, ale zato do minulosti. Věnoval se osobnosti polomského řezbáře 
Wendelína Schmoranze. Ten proslul především výrobou betlémů. A tak posluchači byli 
poučení o tom, jak se betlém staví a jak se v průběhu Vánoc proměňuje.  Pan Homolka je 
velkým znalcem Orlických hor a tak i na dotazy hravě odpovídal.

Další středa (7. února) nás zavedla do Kanady. Naší průvodkyní byla Barbora Šťást-
ková. Ta pracovala na farmách, v horách v ubytování. Její vyprávění bylo plné humoru 
a krásných bezprostředních zážitků. A sál byl plný a židle se nedostávaly. 

Podobného ražení bylo i vyprávění Petra Šklíby 14. února. Ten se svojí přítelkyní pra-
coval a cestoval po Austrálii a odskočil si mimo jiné také do Tasmánie. Život na farmách, 
velké plochy, úžasná příroda a dobří lidé. K tomu ještě obrovská chuť pracovat našeho 
přednášejícího. Opět skvělé vyprávění s nadsázkou. 

Do středověku jsme se vypravili další středu. Život na středověkém hradě na příkladu 
hradu Potštejna se pokusil přiblížit Bohumír Dragoun.

Dne 28. 2. zavítal do muzea pan Petr Minařík. Známe jej z předešlých let jako znalce 
Habsburků. Tentokrát jsme se s ním vydali do Dolnorakouského arcivévodství. Opět nás 
přednášející překvapil šíří znalostí a také hezkými drby.

Ještě máme před sebou další tři přednášky, ale již teď lze konstatovat, že se návštěv-
nost pozvedla na stav před covidovou pandemií.

Bohumír Dragoun
Foto: W



26

MINULOST, SOUČASNOST A BUDOUCNOST „NÁRODNÍHO DOMU“
 V pátek 23. února obec ve spolupráci s Muzeem zimních sportů, turistiky a řemesel 

uspořádali veřejnou debatu týkající se Národního domu. První část byla věnovaná vzpo-
mínkám, čím vším pro nás někdejší Deschneier Hof, Hotel Michl, Národní dům a Ho-
tel Area vlastně byly. S pomocí starých fotografi í a pohlednic vzpomínal ředitel muzea 
Bohumír Dragoun, který názorně ukázal, jak se vyvíjela nejen podoba hotelu, ale i jeho 
okolí. Náves tehdy tvořil kostel, fara, Hotel Michl a obchod v domě č.p. 3, v centru stály 
lípy, bezninová pumpa a později autobusová zastávka. K historii Národního domu jsme 
se dozvěděli, že budovu pravděpodobně na  návrh France Kreisela postavil Ferdinand 
Schröter. Údaje o  stavitelích nicméně nejsou jednoznačné, v  dostupných archivech se 
nezachovaly a proto byly čerpány z německých periodik překládaných paní Ehrentraut 
Čermákovou. Přes komplikovanou poválečnou historii ilustrovanou osobními vzpomín-
kami tehdejšího kronikáře Antonína Páchy a z dnešního pohledu nešťastnou přestavbu 
v 80. letech, jsme se dostali do období konání vlastivědných aktivů, výstav, divadelních 
představení, bálů a fi lmů. Druhá rozsáhlá rekonstrukce proběhla v 90. letech. Největším 
tehdejším zásahem byla přestavba kinosálu na bazén se saunou. Tehdy se zdálo, že hotel 
vstoupí do nového tisíciletí s novou tváří a moderním využitím. Bohužel to však nemělo 
dlouhého trvání, Hotel Area byl po asi 10 letech uzavřen.

Průčelí Národního domu s návsí, 60. léta
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Druhou část besedy věnovala architektka Eliška Seifertová Racková z  Národního              
památkového ústavu v Josefově hledání příkladů meziválečné výstavby (tzv. Heimatstilu) 
v Čechách i v zahraničí. Zmínila architekty jako byl Dušan Jurkovič (Pustevny na Rad-
hošti, Jiráskova chata v  Dobrošově) a  Bohuslav Fuchs (Masarykova chata na  Šerlichu 
a  její kontrast s  autorovou dobovou avantgardní výstavbou v  Brně). Z  Deštného pak 
hovořila o hotelech Panorama a Jiráskův dům, které nechali vystavět Jindřich Štemberka 
a Josef Pilňáček. Architekturu Národního domu pak ilustrovala na příkladu vídeňského 
a českotřebovského architekta Oskara Czepy, jehož stavby ve Vídni, Mohelnici a České 
Třebové v menších ale i větších detailech Národní dům připomínají. Vysvětlení architekt-
ka našla ve vlivech rakouské i německé architektury na domácí autory v meziválečném 
období zprostředkovaných odbornými časopisy a dalšími inspiracemi (např. časopis Mo-
derne Bauformen). Ačko-
liv je autorství dřívější-
ho hotelu Národní dům 
nejasné, jasně navazuje 
na  dobovou architekturu 
českých, německých a ra-
kouských autorů a  zcela 
se liší od  toho, co přišlo 
se změnou politického 
směru v  německé archi-
tektuře po  roce 1933. 
Jeho opakované přestavby 
bohužel část těchto typic-
kých prvků odstranily. To 
je i  důvodem vyjádření 
památkového ústavu, že 
stavba již nesplňuje krité-
ria k  prohlášení Národní 
kulturní památkou. Přes-
to je na  Národním domě 
podle architektky Racko-
vé co chránit. Především 
zmiňovala typické průčelí 
s  trojhrannou věžičkou 
a vstupní portál s nárožím 
podílejícím se na  veřej-
ném prostoru návsi.                                                      

Srovnání se záložnou Oscara Czepy č. p. 225 v Tatenicích
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V poslední části besedy vystoupili developeři nového projektu. Majitelem fi rmy Smě-
nol s. r. o., která Národní dům a přilehlé pozemky vlastní, je Patrik Gaj, Ateliér 2, jehož 
jednatelem je Michal Žáček, stojí za  projektem. V úvodu zmínili historický vývoj jedná-
ní s obcí i veřejností, v průběhu nichž byly představovány různé možnosti architektonic-
kého ztvárnění i využití budoucí stavby a jejího okolí. Zachování současné budovy nebo 
alespoň některých jejích částí, tak jak navrhovala paní architektka Racková, nejspíš nikdy 
nebylo zvažováno. Argumentem pro to byla fi nanční náročnost přestavby, nepraktičnost 
současných interiérů i  menší využitelnost takového projektu. Zároveň ale přiznali, že 
informace sdělené na začátku tohoto setkání pro ně byly nové a že debata o jejich záměru 
tímto způsobem dosud neprobíhala. Obec od počátku usilovala o dodržení požadavku 
dostatečného počtu parkovacích míst na pozemku investora, prostřednictvím obecního 
architekta Radka Novotného o maximálně přijatelný vzhled nového projektu a o co nej-
větší veřejné využití stavby zapojující ji do života obyvatel obce. V přízemí má být reali-
zována restaurace s kapacitou 50 míst a s terasou v místě současného nároží s kapacitou 
dalších 40 míst. V suterénním patře bude částečně přístupné wellness se saunami a vířiv-
kou. Dřívější jednání také prověřovala možnost umístění společenského sálu, od čehož 
však bylo v jejich průběhu upuštěno.

Průčelí navrhovaného projektu z pohledu od č. p. 1 přes silnici

V závěrečné diskusi jsme se dozvěděli, že v nynější fázi projektové dokumentace 
již majitelé nejsou ochotni k  zapracování větších změn v  podobě projektu. Nabídli 
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však možnost spolupráce na venkovních prostranstvích, které spoluvytvářejí veřejný 
prostor. Upozornili však na  dlouhodobě nejasnou představu obce o  dalším využi-
tí návsi a  tím pádem i komplikovanou spolupráci, kterou by zjednodušilo například 
pořízení architektonické studie centra obce, na kterou by pak investor mohl navázat 
a dál ji rozvíjet na svých pozemcích. Zapracováno bylo i odstoupené nároží (i když asi 
v polovičním rozsahu oproti současnosti), které část veřejného prostoru před stavbou 
ponechává. Dalším tématem diskuse bylo budoucí využití budovy. Obavy vzbuzuje 
především naproti ležící stavba apartmánového domu, která svým využitím centrum 
obce fakticky vylidňuje. Nový dům bude podle majitele provozován jako apart hotel, 
jednotlivé bytové jednotky tedy budou využívány ke krátkodobému pronájmu, nikoliv 
k prodeji, což by mělo zajistit větší obratovost návštěvníků a tím i žádoucí pohyb v cen-
tru obce, který by mohl přispět i ke zvýšené poptávce po službách a tím postupně vézt 
k většímu zabydlení návsi.

Nároží projektu s pohledem z návsi od kostela, restaurace v přízemním podlažní

Jisté je, že tato stavba s 50 bytovými jednotkami vzhled centra obce změní. S ohle-
dem k minulým krokům je však třeba přiznat, že obec své možnosti ovlivnění projektu 
měla především v minulosti a že nyní ji kromě řešení detailů či spolupráce na okolním 
veřejném prostoru moc dalších možností ovlivnění této pro centrum významné stavby 
nezbývá.
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Projekt z bočního pohledu od č. p. 3, restaurace v přízemí vlevo

Jakub Dvořák

Pozn. autora: děkuji majiteli i architektovi projektu za osobní účast na debatě, ocho-
tě k další spolupráci s obcí i možnosti zveřejnění projektové dokumentace a vizualizací 
v tomto článku a na webových stránkách obce.

SANTINI A SVĚT JEHO ARCHITEKTURY (1723 - 2023)
RECENZE VÝSTAVY
 Jan Blažej Santini – Aichel (1677 – 1723) souvisí s pojmem „barokní gotika“. Vy-

učený kameník a  malíř, ale povoláním architekt, proslul jako tvůrce staveb osobitého 
stylu – ať se jednalo o chrámy, kostely, kaple, paláce, zámecká sídla nebo budovy pro 
hospodářské využití. Vždy jim vtiskl neobvyklou vizuální podobu a Santiniho autorství 
lze proto zpravidla rozeznat mezi množstvím významných děl jeho uměleckých kole-
gů. Santinimu je dlouhodobě věnována pozornost – k dispozici jsou knižní monografi e,        
celovečerní hrané fi lmy, které „pracují“ s motivy santiniovského tajemna či fi lmové do-
kumenty, v  nichž je umělcova tvorba odborně hodnocena. Jaký člověk byl Jan Blažej 
Santini – Aichel? Jakou úlohu v práci a životě hrálo jeho chatrné zdraví? Jsou Santiniho 
stavby „barokní gotikou“ nebo spíše „gotizujícím barokem“? Co o něm vlastně víme? 
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Odpovědi nejen na tyto otázky přináší výstava Santini a svět jeho architektury (1723 
– 2023) v Národním technickém muzeu v Praze, pořádaná při příležitosti třistaletého 
výročí úmrtí slavného architekta. V řešení výstavních panelů (v podobě fotografi ckých 
zvětšenin dobových plánů a interiérů) je jednotícím prvkem vlnovka v kombinaci s kol-
mými konstrukcemi - to evokuje atmosféru barokního prostoru, složeného z jedenác-
ti témat, kterými je popsána Santiniho kariéra i  cesta životem. Santini je představen 
jako člověk mimořádného talentu a zároveň součást světa umění - počínaje léty mládí 
a součinnosti s jeho učitelem (dostavba kostela sv. Panny Marie ustavičné pomoci a sv. 
Kajetána v Nerudově ulici v Praze), jímž byl architekt Jean Baptiste Mathey (např. kaple 
Nejsvětější Trojice v Chlumci u Ústí - i model v měřítku 1: 75, Nejsvětější Trojice v Oha-
řicích či sv. Anny v Ostružně, rehabilitována je tak Matheyova dříve zpochybňovaná 
invence). 

Obsáhlé texty doplňuje velký počet kvalitních černobílých fotografi í, které mj. srovna-
telně dokazují obdiv k tvorbě Kryštofa Dientzenhofera (až na detaily se jedná o podobná 
průčelí Santiniho kostela Nejsvětější Trojice v Rychnově nad Kněžnou a Dientzenhofe-
rova chrámu sv. Mikuláše v Praze na Malé Straně) i inspiraci pro jeho současníky a ná-
sledovníky (Santiniho klášterní kostel Narození Panny Marie v Želivi versus Kaňkovo 
průčelí baziliky sv. Prokopa v Třebíči). Zdůrazněno je Santiniho působení výlučně jako 
architekta. Prostor je věnován jeho prvnímu mistrovskému dílu, kapli sv. Anny v Panen-
ských Břežanech (i model v měřítku 1:75, NTM v Praze), dále celoevropsky unikátnímu 
zámku Karlova Koruna v Chlumci nad Cidlinou (stavitel František Maxmilián Kaňka), 
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smyslu pro architektonické hříčky (kaple Jména Panny Marie v Mladoticích), logistice 
nutné při organizaci několika projektů současně a zároveň od sebe značně vzdálených 
i  pracovním kontaktům se staviteli či zednickými políry – zdůrazněn je např. Franti-
šek Benedikt Klíčník a  jeho působení na stavbě areálu poutního kostela Jména Panny 
Marie ve Křtinách i jinde. Ve výstavním kabinetu jsou v obměnách postupně k vidění 
originály stavebních plánů - ve dnech 6. 12. 2023 – 4. 2. 2024 se jedná o Santiniho kres-
by nerealizovaných návrhů průčelí a půdorysu kostela sv. Jana Nepomuckého na Zelené 
Hoře u Žďáru nad Sázavou (MG v Brně) a kresby anonymních stavitelů, týkající se bene-
diktinského klášterního kostela Nanebevzetí Panny Marie, sv. Wolfganga a sv. Bernarda 
v Kladrubech (Rakousko - Benediktinerstift  Melk, Stift archiv).      

Těžištěm expozice jsou nepočetné Santiniho stavby „barokní gotiky“ – klášterní kos-
tel Nanebevzetí Panny Marie a sv. Jana Křtitele v Sedlci u Kutné Hory (Santini – restau-
rátor), klášterní kostel Nanebevzetí Panny Marie, sv. Wolfganga a sv. Bernarda v Klad-
rubech (Santini – doplňovatel), klášterní kostel Narození Panny Marie v Želivi a poutní 
kostel na Zelené hoře u Žďáru nad Sázavou (Santini – 2x autor). Také Santiniho smysl 
pro „týmovou“ práci je doceněn na příkladu subtilní úpravy čelní fasády Morzinského 
paláce v Praze, kde nechal vyniknout bustám Alegorie Dne a Noci od Ferdinanda Max-
miliána Brokoff a - v expozici jsou vystaveny sádrové odlitky (AVU v Praze).

Panorama Santiniho tvorby působí kompletně i pomocí modelů staveb a krajinných 
scenérií – např. Ždáru nad Sázavou a okolí (měřítko 1: 1000 - zapůjčil Constantin Nor-
bert Kinský). Přesto není popsána unikátní situace ohledně kostela Nanebevzetí Panny 
Marie a budov kláštera v Dolním Ročově. Santiniho stavba poměrně záhy podlehla ne-
příznivým přírodním podmínkám a radikální přestavbou byl pověřen Kilián Ignác Di-
entzenhofer - v zemích bývalé Koruny české není mnoho urbanistických lokalit, jejichž 
podobu by následně ovlivnili dva výjimeční barokní architekti. 

Výstava Santini a svět jeho architektury (1723 – 2023) je poctou mimořádně talento-
vanému a pracovitému muži. Zároveň jí lze chápat jako odkaz k uctění památky znalců 
Santiniho díla - prof. Mojmíra Horyny a prof. Pavla Preisse, zesnulého 17. prosince 2023. 
Od zahájení výstavy a zároveň santiniovského výročí uběhlo deset dní …             

Santini a svět jeho architektury (1723 – 2023) – Národní technické muzeum v Praze 
ve  dnech 7. 12. 2023 – 5. 1. 2025, autoři výstavy: Jakub Bachtík, Richard Biegel, Petr 
Macek (Univerzita Karlova), Martin Micka, kurátoři výstavy: Martin Ebel, Lukáš Hejný, 
David Frank, Martin Šámal (Národní technické muzeum v Praze), Jiří Kroupa (Masary-
kova univerzita v Brně), supervize: Karel Ksandr Národní technické muzeum v Praze)

Autor textu: Stanislav Vaněk
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BETLÉMSKÉ SVĚTLO
 Betlémské světlo je plamínek, který putuje napříč Evropou, symbol míru a přátel-

ství. Skautští kurýři ho každoročně rozváží a roznáší po celém Česku – Betlémské světlo 
je předvánoční služba skautů společnosti.

Cestu z  Betléma do  Rakouska absolvoval plamínek letecky ve  speciálním bezpeč-
nostním obalu. Kvůli situaci na Blízkém Východě tentokrát neletěla delegace do Izraele, 
ale světlo v Chrámu Narození Páně v Betlémě zapálila místní dívka Pillar Jarayseh, poté 
bylo dovezeno do Ammánu a odtamtud putovalo letecky do Rakouska, kde ho převzalo 
„Dítě světla“ Michael Putz. Desetiletého žáka vybrali organizátoři, protože je nadšeným 
skautem a dobrovolným hasičem.

Slavnostní ceremoniál s předáním světla jednotlivým skautským delegacím letos pro-
běhl 9. prosince v Linci. 

Následující týdny, se pak vánoční plamínek díky skautským dobrovolníkům rozšířil 
do dalších zemí v Evropě a po České republice – rozvoz probíhal již tradičně po vlako-
vých trasách. Skautští kurýři ho doručili do všech koutů naší republiky. Do naší obce 
přivezli světýlko skauti z Náchoda 23. 12. 2023 před kostel Sv. Máří Magdalény.

Historie Betlémského světla
 O šíření vánočního plamínku u nás se skauti 

a skautky starají již více než 30 let, poprvé dopu-
tovalo do tehdejšího Československa po pádu ko-
munistického režimu, a  to do Českých Budějovic 
a  do  Prahy. Pod sochu sv. Václava dorazilo díky 
exilovým skautům z Rakouska, kteří tak v prosinci 
1989 spolu s  těmi českými oslavili fakt, že se ko-
nečně dočkali svobody. Myšlenka šíření předvá-
nočního pokoje a míru vznikla v Rakousku, odkud 
se rozšířila do  mnoha zemí světa. Úplně poprvé 
plamínek přicestoval v roce 1986 letadlem do Lin-
ce, kde se stal součástí vánoční sbírky rakouského 
rozhlasu a televize na pomoc znevýhodněným dě-
tem. Netrvalo dlouho a předávání světla se odtud 
díky skautským organizacím rozšířilo do  celého 
světa. V  roce 1990 se s  myšlenkou Betlémského 
světla seznámili brněnští skauti na mezinárodním 
setkání skautů a skautek z celého světa a od té doby 
se koordinaci akce v Česku věnují.
Junák – Český skaut, z. s., (2023). Dostupné z : 
https://www.skaut.cz/betlemske-svetlo-dorazi-do
-ceska-9-prosince-o-tyden-pozdeji-ho-skauti
-rozvezou-po-cele-zemi/

Barbora Šťásková
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA V NAŠÍ OBCI
 uskutečnila se 6. ledna 2024. Družiny králů vyrazily nejdřív do kostela, kde jako 

každý rok nás pěkným slovem potěšil pan farář, posvětil křídy a novým koledníkům vy-
světlil a starým připomněl poselství, které přináší do každého domu.

Zvláštní poděkování patří:
- paní Valentové za péči o dobrovolníky
- panu Zachariáši za jídlo, které za chatu Kristýnu věnuje koledníkům
- všem koledníkům a jejich vedoucím, kteří obešli celou naši obec 
Největší poděkování však patří všem dárcům, dobrým lidem, kteří přispěli na tuto sbír-

ku a kteří obdarovali sladkostmi všechny koledníky. Díky Vám se naši koledníci stále vrací 
a každý rok Vás navštěvují. Děkuji také paní starostce za součinnost při organizaci sbírky.  

Díky Vám všem se vybralo neskutečných 26 121 Kč! To je nejvíc v historii naší obce! 

Za Tříkrálovou sbírku Pavlína Nováková



35

MODERNÍ DESKOVKY
 Krásný den přátelé, 
letos k  Vánocům jsem dostala 

nádhernou knížku, tedy já a  moje 
děti, o  Myškách bydlících ve  svých 
roztomilých domečcích. Jednak mě to 
inspirovalo k  vytvoření mého vlast-
ního malého zahradního království, 
kde vládnou skřítci a tajemství. Kniha 
má překrásné ilustrace, vlastně těmi 
ilustracemi doslova přetéká. A  mne 
hned napadlo, že bychom si s mužem 
po  dlouhé době mohli zahrát Di-
vukraj, ten má také krásné ilustrace. 
A  teď, pokud jste ovšem dočetli až 
sem, se dostáváme tzv. k jádru pudla. 
V dnešní době je spousta moderních 
deskovek, všichni určitě znáte hry 
Člověče, nezlob se nebo Monopo-
ly, či Dostihy a  sázky. Tyto hry jsou 
vcelku známé a  občas člověka brzy 
omrzí, i  když mají nádech dětství. 
Ovšem můžeme si dětství našich dětí, 
či vnoučat ještě o  trošku zpříjemnit 
a zahrát si další, modernější deskov-
ky. Představte si, a  dokonce nejsou 
v některých ani kostky.  Pro nejmenší bych chtěla moc doporučit Ovocný sad, kde se 
zábavnou formou naučí barvičky a ještě si budou moct pohrát s legračním Havranem, 
bohužel je v poslední době špatně sehnatelná, jako alternativu mohu nabídnout Grabolo, 
kde sice kostka je, ale jsou na ní barvičky, tak se není čeho bát.  Pro starší děti nově vyšla 
Mláďátka z Divukraje. Jsou kombinací klasického Divukraje, i když s o dost zjednodu-
šenými pravidly. Také jsou obrázky jasnější a  barevnější, prostě cíleno na  děti, i  když 
nemyslete si, že si při hře nevybírám ty nejroztomilejší obrázky, jistěže ano. Těmi bych 
i při pomýšlení na dospělácký Divukraj začala, pro pochopení dané hry. A ještě potěšíte 
děti.  Co by mohli znát i nehráči, je Carsasonne. To je jedna z prvních modernějších des-
kovek - a víte, že na hradě Carcassone pořádají turnaje v této hře? Carsassone je pořád 
v TOP desítce, i když už hrajeme spoustu jiných her. Co jsme si v poslední době oblíbili, 
je hra Kavárnička. Je rychlá a pravidla jsou jednoduchá, plus je také, že komponenty jsou 
velmi roztomilé, to je osobně pro mě vždycky plus. A samozřejmě k této hře musí být 
vždy nějaká dobrá kávička, nebo čaj. Ovšem i tak dokáže hra pěkně zavařit hlavu. Her je 
spousta, a pokud byste o nějakou hru měli zájem, klidně rádi poradíme. Přeji Vám krásný 
den, a kdo si hraje, přece nezlobí.                                                               Petra Holoubková
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STARONOVÁ NABÍDKA … ! (VELIKONOCE 2024)
 Vážení a milí – spoluobčané Deštného!  
Ze srdce zdravím a … právě před dvěma dny - 1. 3., jsem poprvé po zimě (spíše ne-zi-

mě) sedl na kolo a začal to vnímat. Co? Přicházející život … ! Silný skoro jarní vysoušející 
vítr, osychající louky, z velké části již suché asfaltové cesty a silnice, polní cesty už jen méně 
blátivé a … hlavně „nadržený“ život ve větvičkách a tlačících se pupenech některých stromů. 
A na místech, kam už zasvitlo sluníčko, začínající zeleň nové trávy …, no a především tady 
u nás na horách na některých místech ty lány bledulí (třeba cestou ke kostelu sv. Matouše) ! 

Opět přišel, či přichází, nový život! Tedy, … on život neodešel nikdy, ale právě v na-
šich zeměpisných šířkách máme tu možnost vidět a zakoušet v průběhu roku to charak-
teristické, že život raší, roste, rozvíjí se ke květu a plodu a „umírá“, aby zase (na jaře) nově 
přišel a pokračoval.

Před několika dny mi též jedna známá při telefonickém rozhovoru svěřila, že její 
mamince (skoro 70-tileté) zjistili rakovinu … a v dost pokročilém stádiu. Ten samý den 
mi 72-letý známý do očí řekl, že jeho čerstvě padesátiletému synovi objevili rakovinu … !                 
Včera jsem se dozvěděl o náhlé smrti ani ne 40-tiletého tatínka 4 dětí, že na rozsáhlou 
mrtvici zemřel … ! Tedy, … samá lidská tragédie !  Tolik bolesti a těžko přijatelného ! 

No a mně se to spojuje s výše uvedeným, několik dní „starým“ zážitkem přicháze-
jícího nového života. Vidíme přírodu, jak se obnovuje. Znovu oživuje, zelená, směřuje 
ke květům a plodům...! … aby pak ale směřovaly k hynutí – ke smrti. … a přenechaly 
život těm z jejich semen. A to je každý rok – někdy ve víceletých cyklech a někdy (skoro 
výjimečně) i v cyklech kratších než rok.

A podobně to vidíme i ve svých LIDSKÝCH životech. Začali jsme před … lety hmotně 
žít, pak si to i uvědomovat, užívat života, objevovat, že kromě dětských radostí začínají být 
i starosti, zodpovědnost, bolesti, tragédie a … život „odchází“. A … odchází skutečně ? 

Proč vlastně jsme tady? Abychom „si to užili“? Co tím ale máme na mysli…? Nebo, 
… abychom toho co nejvíce měli, či viděli, dokázali … ? Nevíme přece ani dne ani hodi-
ny…! Co je pro MNE nejdůležitější?

Na to mi NIKDO nedá odpověď přesně! … A přitom jsme zváni si na toto denně 
odpověď dávat … a dáváme! Více, či méně vědomě, tím jak žijeme, co upřednostňujeme, 
jak se chováme k druhým...!

Velikonoce v pojetí křesťanském jsou připomínkou i oslavou toho, že je tu Někdo, 
kdo Smrt (a ta nás čeká všechny bez ohledu na názory a víry) porazil – nebo, chceme-li 
…?  jí prošel k Životu ! … a ten Někdo mi říká: „Já jsem s vámi po všechny dny svého 
života !“ … Jinými slovy: „Protože jsem místo tebe zemřel a vstal k životu, budeš žít … 
navěky !“ Je to nabídka  Ježíše Krista trvající 2000 let ! 

Vážení a milí, ať věříme jakkoli, kéž nás vše, co nás obklopuje: příroda, stvořený svět, 
… přátelé i méně příjemní lidé, … ale též i námi vymyšlené technologie, … činí lepšími 
lidmi – vnímajícími radosti i bolesti našeho okolí a … a top s vědomím, že tato forma 
života pomine a … co bude potom ? 

Přeji krásné Svátky Života – jara...!                            
S úctou, Tomáš Hoff mann, farář
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POŘAD BOHOSLUŽEB O VELIKONOCÍCH 2024
V KOSTELE SV. MÁŘÍ MAGDALÉNY V DEŠTNÉM V O.H.
A V KOSTELE SV. MATOUŠE V JEDLOVÉ

 24.3. – Květná (Pašijová) neděle – památka slavného vjezdu Ježíše Krista do Jeruzalé-
ma s připomínkou Kristova umučení a začátek Svatého Týdne – mše svatá v 9:30 (kostel 
sv. Máří Magdalény, Deštné v O.h.).

 28.3. – Zelený Čtvrtek – Památka „Poslední večeře Páně“ – mše svatá v 16:30 (kostel 
sv. Máří Magdalény – Deštné v O.h.)

 29.3. – Velký Pátek – Památka „Umučení Ježíše Krista“ – Velkopáteční obřady v 16:30 
(ZMĚNA: kostel sv. Matouše, Jedlová - u DCŽM Vesmír)
Předtím (stále Velký Pátek 29.3.) nabídka modlitby „Křížové cesty“ – pěší okruh:
od kostela sv. Matouše v Jedlové - přes kapli na Dříši – obec Deštné – zpět ke kostelu sv. 
Matouše. V čase: od 13:30 do 16:00. 

 30.3. - Bílá Sobota – den, kdy Kristus ležel v hrobě, není tedy mše svatá.
Bílá Sobota večer: „Velikonoční Vigilie (bdění)“ – Slavnost vzkříšení – mše svatá v 20:00 
(kostel sv. Máří Magdalény, Deštné v O.h.).

 31.3. – Boží Hod Velikonoční (Největší svátek v roce) – mše svatá v 9:30 (kostel sv. 
Máří Magdalény, Deštné v O.h.)
Tímto dnem také začíná Velikonoční Oktáv – týden slavení Zmrtvýchvstání Páně

 1.4. – Velikonoční pondělí – mše svatá v 9:30 (kostel sv. Máří Magdalény, Deštné v O.h.)

Přeji krásné Velikonoce, Tomáš Hoff mann, farář
Foto: Michaela Prouzová
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Odevšad
SPOLEČENSKÁ KRONIKA
 Ne ode všech se nám vrátil souhlas se zveřejněním. Proto tu nenajdete některé 

oslavence, o nichž víte, že oslavili své životní jubileum. 

Jubileum:
50.: David Pácha
55.: Zdeňka Nováková 
60.: Martin Struhař, Iveta Ježková, Eva Schejbalová 
70.: Josef Ševců   
75.: Jaroslav Jiroušek, Jan Hlaváček
80.: Marie Ješinová   
90.: Josef Čermák 
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme! 

Aktuálně nejstarší občan oslavil 90!

Zlatá svatba (50 let):
Antónia a Jaroslav Jirouškovi
Přejeme Vám hodně zdraví, radosti a  spokojenosti. Buďte spolu i  s  námi dlouhá léta 
šťastni a užívejte krásy života v kruhu svých dětí, přátel a spoluobčanů.

Narodila se:
Maren Dismanová
Přejeme maličké, aby vyrůstala ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Loučíme se s:
Emilem Kleinerem
Janem Kuchařem
Čest jejich památce!             LZ
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SOUTĚŽ O CENY
 Minule jsme se vás ptali, co je to Šulišajda?  
Do soutěže se zapojil a správně odpověděl Bohuslav Kratochvíl. Napsal, že je to svaře-

né víno s rumem, na který si můžete zajít do útulny (srubu) pod Velkou Deštnou.

NOVÁ SOUTĚŽ 
 Jaký název nese autobusová zastávka na návsi?
Svoji odpověď vhoďte do poštovní schránky obecního úřadu. Tím se zapojíte do sou-

těže o ceny, která končí 15. 5. 2024. Nezapomeňte uvést své jméno a adresu. Odpověď 
můžete zaslat také e-mailem na  adresu urad@obecdestne.cz, případně SMS zprávou 
ve tvaru: jméno_příjmení_odpověď,  na číslo 702 004 318.

(soutěže se samozřejmě neúčastní členové Redakční rady ani jejich příbuzní)
Redakční rada

KOUZELNÝ DOMEČEK
 Pohádka
Kdysi dávno žil na  jedné staré zahradě malý skřítek jménem Gregor. Žil si vcelku 

poklidně, s místním zahradníkem se moc neviděl a ani nevěděl, zda tu ještě nějaký bydlí. 
Pamatoval si, že v dávných dobách zde žila jedna malá holčička, která si s ním povídala 
a nosila mu různé dobroty z kuchyně. 

Gregor se mlsně pohladil po kručícím bříšku. Zasněně přemýšlel o dávných časech, 
kdy každé ráno k jeho příbytku přiběhla malá copatá holčička, přinesla mu se smíchem 
dobroty a ptala se, co je nového, smála se jeho vtipům a rozpustile vrtěla hlavou, když se 
nenasytně ptal, zda má v košíčku ještě něco dobrého. Jednou mu dokonce s maminkou 
ušila polštářek, potichu se zasmál, když si vzpomněl, jak mu s vykulenýma očima popiso-
vala, jaký použily steh a podobně. Samozřejmě přikyvoval, jako že tomu rozumí, přitom 
nevěděl, která bije, ale pro svoji malou kamarádku to udělal moc rád. 

Smutně si povzdechl a  dál shrabával suché listí, které sem nafoukal vítr po  zimě. 
Mezi kusy dřeva na něj vykukoval malý, roztomilý čumáček. Usmál se a řekl: „Ahoj, Fer-
do.“  Čumáček začmuchal, a když ježeček zjistil, že je bezpečno, vylezl celý, dokolébal se 
ke Gregorovi a jemně do něj čumáčkem žďuchnul. Gregor se znovu zasmál a pobaveným 
hlasem řekl: „Promiň, Ferdo, ale žádné žížaly po kapsách nemám.“ Vypadalo to, že Ferda 
posmutněl, ještě ho párkrát žduchnul do kapsy u vesty a pak se pomalým krokem odko-
lébal pryč. Gregor se ještě chvilku tiše smál, až se v pase prohýbal, a přitom si myslel, že je 
Ferda stejně mlsný jako on. Ferda se ještě po Gregorovi otočil, frknul, začenichal a rychle 
spěchal do dáli. Gregor ale věděl, že Ferdovo rozčilení nemá dlouhé trvání a brzy si ho 
zase udobří, nějakou dobrou žížalou, kterou mu najde v kompostu. 

O  Ferdu se staral dlouho. Na  podzim ho objevil, jak nešťastně bloudí po  zahradě 
a  vlastně netuší, co má dělat. Chvilku ho pozoroval z  dáli, jestli se k  němu nepřipojí 
některý z  jiných ježků, nechtěl je pak rušit, ale nikoho neviděl, tak se po nějaké době 
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s Ferdou skamarádil. Ukázal mu, kde je nejlepší úkryt, aby přes zimu nezmrznul. Ferda 
se po týdnu uklidnil a vzpomněl si, co ho naučila maminka, brzy byl najedený a v teple. 
Skřítek se znovu usmál. Přes pole ale k němu zavál ledový vichr, jako kdyby zima říkala, 
že ještě není všemu konec, i když tedy Gregor na zahradě už nějaké sněženky objevil, což 
by také mohlo znamenat, že jaro brzy dorazí v celé své kráse. Zachvěl se zimou, zamračil 
se a doufal, že ježeček brzy dorazí zpět do tepla svého doupěte. Přemýšlel, že by si ne-
rad rozzlobil Rampušáka, který má přes zimu vládu nad horami, kde se jeho zahrádka 
nachází. Uměl být velmi krutý. Znovu se zachvěl. Šel uklidit hrábě, tělo se mu znovu 
roztřáslo zimou, v hlavě si ovšem zas a znovu připomínal, že brzy bude muset Rampušák 
předat vládu vládkyni hor Kačence, která rozzáří jeho dny a bude moc více pracovat. 
Kdyby se býval tolik nebál, možná by i  zahrozil pěstičkou směrem k nebi. Ale strach 
mu to nedovolil. Raději rychle zalezl do svého domečku, přitom si koutkem oka všiml 
přežvykujícího Ferdy, který také zalézá do svého příbytku a spokojeně pokýval hlavou. 

Doma si zatopil v malých kamíncích, rozehřál si zkřehlé prsty, postavil si na čaj, při-
sunul si ke kamnům houpací křeslo, na kterém si načechral polštářek, který si schovával 
jako nejdražší poklad, a ano, byl to přesně ten polštářek od jeho malé kamarádky. Znovu 
se ponořil do svých vzpomínek. Vzpomněl si na staré dobré časy, a nejen na dobroty, ale 
také na to, co je odjakživa povinnost každého zahradního skřítka – a to je pomoc zahra-
dě. Něco zvládne zahrada sama, ale když přijde nějaký problém, musí přijít na pomoc 
kouzla skřítků. Mohou to být i kouzla víl, kdysi tu jedna žila, ale když holčička odešla, 
odstěhovala se jinam a jejich zahrada ztratila kus svého kouzla. Posmutněl a vzdychl si, 
pak se ale znovu rozveselil, když si vzpomněl, jak mu holčička pomáhala vyzdobit jeho 
domeček. Dovnitř se nevešla, na to byla moc velká, ale snažila se dovnitř prostrčit ruku 
i oko, ale nemohla přijít na způsob, jak to udělat, protože jeho dveře jsou a byly velmi 
úzké, akorát pro skřítka. Gregora tato vzpomínka rozveselila a  smál se stejně, jako se 
smál tenkrát, holčička se s ním pak velmi dlouho nechtěla bavit, natolik ji to urazilo, ale 
udobřil si ji, když jí dovolil vyzdobit jeho dveře. Tenkrát je jen na chvilku vysadil z pantů 
a nechal holčičku dveře pomalovat. Holčička si při práci zpívala nějakou vlastní vymyšle-
nou písničku, a Gregor si i po letech na její melodii i slova vzpomněl a začal si ji nadšeně 
pobrukovat. Láskyplně se podíval na vyzdobené dveře. Dnes už byly mnohdy otřískané 
a  barva oloupaná, přesto je miloval, dokonce se dal přečíst ještě název, holčička totiž 
vymyslela jeho příbytku jméno. Napsala ho roztřesených písmen prvňáčka, zlatá barva 
byla notně oloupaná, název zněl Kouzelný domeček. Holčička si skřítka velmi vážila a její 
dědeček ji učil, že je velmi potřebné si skřítky v zahradě udržovat, aby zahrada prospíva-
la, rostliny sílily, kvetly a plodily. A nějak přirozeně se z nich stali přátelé. 

Stále se usmíval, když náhle zaslechl skřípění štěrku na příjezdové cestě u domu. Bylo 
mu divné, že by sem někdo jezdil, vždyť sem občas zašel jen místní zahradník, ale když 
o tom přemítal, toho také dlouho neviděl. Pak zaslechl bouchnutí dveří u auta a překři-
kující se hlasy. Děti, pomyslel si a  jeho srdce poskočilo radostí. Pak ale hlasy zaslechl 
o dost blíže u svého příbytku, a to mu začínalo být velmi nepříjemné, chtěl zatím všechny 
pozorovat z povzdálí, aby si na sebe zvykli a pak by se teprve mohl začít přátelit. To víte, 
skřítkové jsou přeci jen dost plachá stvoření. Jen tak je nezahlédnete. Jeden z hlasů okřikl 
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ostatní: „Pšt, jsme tady, teď se musíte chovat chvilku klidně, ano?“ řekl ženský hlas a pak 
zaslechl souhlasné zamručení dětí. 

A o chvilku později se ozvalo zaklepání na Gregorovy dveře. Gregor vyletěl z křesla, 
tentokrát mu srdce málem vyskočilo z hrudi leknutím a schoval se pod postelí. Ženský hlas 
se ozval znovu a pravil: „Gregore, jsi doma?“ Po odmlce, při níž se Gregor snažil vmáčk-
nout do  nejužšího konce pod postelí, hlas řekl: „Nechci tě vylekat, já vím, že jsem zde 
dlouho nebyla, ale chtěla jsem ti někoho představit.“ Gregor byl zvědavý, a i když se bál 
a přemýšlel o tom, jak by se nemělo otevírat cizím lidem, se pomalinku, a hlavně potichu 
přiblížil ke dveřím a podíval se alespoň kukátkem, takový měl strach, že mu srdíčko tlouklo 
jako o život, mocným hlasem, aby vypadal silněji, zvolal: „Kdo jsi?“ V kukátku toho moc 
neviděl, jen velké oko přitisknuté z druhé strany. „Přece, já!“ ozval se ženský hlas. „Kdo, já?“ 
volal znovu Gregor. Ženský hlas byl ale už trochu netrpělivý. „No, já, tvoje holčička!“ Vtom 
se ozval i jeden z dětských hlasů: „Mami, pojď, to nemá cenu!“ „Ještě jednou to zkusíme,“ 
skoro prosil hlas maminky, „moc dlouho jsem tu nebyla,“ dodala skoro omluvně. „Děde-
ček tu zahradu miloval,“ dodala se zadrhnutím v hlase. Gregor se stále mračil, přemýšlel, 
po chvilce, když už slyšel, že kroky odcházejí, zvolal: „No, já se snad zalknu radostí.“ Posko-
čil si, otevřel dveře dokořán a volal: „To jsi ty, počkejte, to jsi ty!“ Postavy se otočily, nejstarší 
z nich, pravděpodobně maminka dětí, zavýskla a rozběhla se zpět, Gregorovi v ústrety. 

A teď už si Gregor vzpomněl. Na jejího dědečka, na zahradu, která svou krásou a láskou 
kdysi přímo přetékala, na kouzelný domeček a hlavně na ni. Běžela k němu, se stejným úsmě-
vem na tváři, který by poznal kdekoliv, jen už neměla dva copy. Za ní se ozvalo dvoje zalapání 
po dechu, radostné vyjeknutí a rychlý, dětský běh. Všichni k němu se smíchem doběhli, jeho 
už ne malá holčička počkala, až si sedne do její dlaně, objímala ho a volala: „Ty můj Gregůr-
ku, už jsem zase zpátky!“ Malinko se odtáhla a pak řekla: „Moc se ti omlouvám;“ Gregor jen 
lehkomyslně mávl rukou a s lehkým pokrčením ramen, odpověděl: „Co bylo, to bylo.“ Usmál 
se a její úsměv se ještě rozšířil. Jejich debatu přerušilo až skoro posvátné zašeptání: „Mami, to 
je on?“ Maminka se rychle otočila a pronesla: „Málem bych zapomněla, Gregore, tohle jsou 
moje děti.“ Láskyplně na ně pohlédla. Gregor shlédl z její dlaně na dvě děti, starší dívenku 
a mladšího chlapce. Oba se na něj dívali s úžasem, ale usmívali se. Gregor na ně pokývl a roz-
hodným hlasem prohlásil: „Vítám Vás u svého Kouzelného domečku, doufám, že se Vám zde 
bude líbit. Ale vy asi brzy odjedete, že?“ Děti začaly poskakovat a křičet jeden přes druhého, 
až si musel Gregor skoro zakrýt uši. „Kdepak, my se sem stěhujeme,“ volaly. Gregor se tázavě 
podíval na jejich maminku. Ta s úsměvem přikývla: „Povedlo se nám znovu odkoupit dům,“ 
dodala. Gregor vypadal, že brzo začne poskakovat také a byl velmi šťastný. „Tak to je kouzel-
né,“ zašeptal. Všichni tři přikývli a maminka také zašeptala: „To teprve bude,“ a zadívala se 
zasněně po zahradě. „Je tu přece spousta práce,“ dodala s úsměvem. Gregor vážně přikývl. 
I on si byl vědom, co všechno mají ještě na práci. Pak seskočil z její dlaně a s pohvizdováním 
si šel pro své náčiní, aby pokračoval v jarním úklidu. 

A jak to bylo dál? O tom zase příště. A co vy, máte doma také takového skřítka? Myslím, 
že když budete potichu, budete ho moci alespoň kousek zahlédnout a nezapomeňte, že 
skřítci jsou velmi plaší. 

Petra Holoubková
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CITÁTY A HLÁŠKY
 Žijeme ve světě, kde je pohřeb důležitější než zemřelý, svatba je důležitější než láska, 
vzhled je důležitější než mysl. Žijeme v obalové kultuře, která pohrdá obsahem.

Sir Anthony Hopkins 

 Vyberte si za manželku takovou ženu, kterou byste si vybrali za přítele, kdyby byla 
mužem.                                                                        Joseph Joubert (Francouzský esejista)

 Raději hrát špatně, než stát stranou.                                                      (anglické přísloví)

 Svoboda slova je pěkná věc, míň pěkné je, že přitom je – mimochodem ovšem – také 
svoboda žvanění a drzosti.                                                                                     Karel Čapek

 Dobrá žena dokáže z ničeho udělat dvě věci: Polévku a hádku…

 Kdysi se dalo dámskými kalhotkami umýt auto. Dnes s nimi nevyleštíš ani brýle.

 Je smutné, jak lehce dokáží na tebe lidé zapomenout, jakmile už od tebe nic nepotřebují.

 Hlavní příčinou stresu je denní kontakt s idioty.

 Bůh stvořil alkohol, aby každý poznal, jaké je být krásný, umět zpívat a mít každého rád.

Vybral W

PRANOSTIKY
• Nebude-li opravdové zimy, nebude ani opravdového léta.
• Jaro nosí zelený kabátek.
• Březen hvízdá na jaro.
• Duben jaro sedlá.                                                                                                   Vybrala MJ

ŽIVÁ ZAHRADA 
 S jarem přichází do zahrady život. Především hmyz můžeme pozorovat na každém 

kroku. Některý vidíme rádi a některý naopak.
Dnešním moderním trendem v údržbě zahrad je jejich často až přehnaná údržba. 

V těchto zahradách nenacházejí živočichové místo k úkrytu, dostatek potravy ani nemají 
možnost se na zahradu přes nepřístupný plot dostat. A přitom je jejich pomoc na zahra-
dě velmi důležitá. Některé druhy hmyzu jsou nezastupitelnými opylovači jako včela me-
donosná, včely samotářky, čmeláci, motýli a mnoho jiných druhů. Další zástupci hmyzu 
jsou predátoři a pomáhají nám s bojem proti škůdcům. Do skupiny predátorů řadíme 
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slunéčko sedmitečné, pestřenky, škvory, zlatoočky, larvy střevlíků nebo parazitické vo-
sičky. A rozhodně nesmíme zapomenout na ježky, kteří se živí slimáky. Žáby a mloci také 
konzumují slimáky, mouchy, komáry a jiný hmyz i jeho larvy.

Jak přilákat predátory

Slunéčko sedmitečné a jeho larvy
Slunéčka se živí jak drobným hmyzem (především mšicemi), tak nektarem a pylem 

z rostlin. Oblíbené rostliny slunéčka jsou: andělika, měsíček, pažitka, mrkev, petržel, ko-
riandr, krásenka, fenykl, kopr, libeček, řimbaba, řebříček a jiné. 

I berušky mají své predátory, potřebují bezpečné a  suché místo, kde se před nimi 
mohou ukrýt. Postačí hromada ze starých větví, hmyzí hotel nebo i staré usychající větve 
ponechané na stromě.

Škvor obecný
Dospělí škvoři i jejich larvy se řadí mezi 

všežravce, preferují ale živočišnou potravu, 
mimo mšic jedí také vlnatky, svilušky a  jiný 
pomalu lezoucí drobný hmyz a jeho vajíčka.

I  škvoři využívají pro přečkání dne (jsou 
aktivní spíše v noci) různých skulin a úkrytů. 
Přes   zimu zůstanou nejen pod kameny, ale 
třeba i v neostříhaných dutých stoncích rostlin. 
A nebo s dětmi můžete vyrobit škvorovník a ten dle potřeby přemísťovat, dle výskytu mšic.

Pestřenky
Dospělé pestřenky se živí nektarem a py-

lem z květů, larvy většiny pestřenek jsou ale 
dravé, takže se živí mšicemi a  dalším drob-
ným hmyzem.

Pestřenky přilákáte na  svoji zahradu 
různými aromatickými květy, mají podobné 
preference jako berušky, ocení především 
různé miříkovité, ze stromů jabloně, hrušně, 
švestky, z keřů bez černý, hloh nebo trnku.

Zlatoočky
Larvy zlatooček jsou pak stejně jako larvy berušek dravé, živí se mšicemi, ale kon-

zumují i svilušky, třásněnky, molice, vajíčka křísků a můr, malé housenky, larvy brouků 
a můry. Dospělé zlatoočky kladou vajíčka přímo mezi mšice.

Zlatoočky jsou aktivní za soumraku a v noci. Ve dne se schovávají v různých přírod-
ních skulinách. Můžete jim na strom pověsit i  hmyzí hotel.
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Žáby a mloci
Oba živočišné druhy se živí hmyzem (i jeho larvami) a bezobratlými. K rozmnožování 

potřebují stojaté vody s pozvolným přístupem do vody, pulci vám vyčistí vodu od řas, 
zatímco dospělci se postarají o hmyz a bezobratlé (jedí slimáky, mouchy, komáry atp.). 

Kromě vodní plochy pro rozmnožování potřebují žáby i mloci také bezpečný úkryt, 
kam se přes den schovají. Může to být třeba vlhké stinné místo v hromadě kamení nebo 
dřeva v koutě zahrady, kam moc nesvítí slunce. Podobně jako ježci, i žáby tráví den v ně-
jakém neudržovaném a klidném koutě zahrady a v noci se pak vydávají na lov.

Střevlíci a jiní brouci
Larvy střevlíků jsou dravé a likvidují slimáčí vajíčka. Střevlík vám na zahradě elimi-

nuje i housenky, mandelinky nebo drobné plže. Střevlík dokáže pomocí svých kusadel 
slimáka usmrtit a naporcovat

Střevlíci budou rádi za kus trouchnivějícího dřeva, ve kterém se jejich larvy vyvíjejí, 
dospělí střevlíci se schovávají pod kůrou starých stromů, pod kameny nebo v hromádce 
dřeva, na lov pak vyrážejí za soumraku. 

Ježek
Ježek má pestrý jídelníček od  kobylek, žížal. slimáků, brouků a  larev hmyzu až 

po  žáby, hraboše a  nelétající ptáčata. V  potravě ježka jsou i  vejce na  zemi hnízdících 
ptáků nebo mršiny.

Ježkovi postačí na zahradě úkryt v podobě hromady starých větví. Nebo můžete vy-
robit i ježkovník podle různých návodů na internetu.

Použité zdroje:
http://www.envic.cz/zivocichove-v-zahradach.htm
https://ekolist.cz/cz/zelena-domacnost/rady-a-navody/ziva-zahrada-v-patek-zacne-va-
nocni-pozorovani
https://www.zelenadomacnost.com/blog/index.php/2020/11/26/predatori-na-zahrade-
-jsou-vasimi-spojenci-dil-ii/
https://www.zahradazprirody.cz/l/cekani-na-berusku/

Barbora Šťásková

TROCHA HUMORU
„To je policie? Do domu se mi vloupal lupič!“
„My teď máme kvůli karanténě home offi  ce. Můžete mi ho dát k telefonu.“

„Koukal jsi na tu oranžovou kontrolku, co se včera rozsvítila v autě?“
„Jo, spravil jsem to za 1500.“
„Tys byl v servisu?“
„Ne, na benzince!“                                                                                                    Vybrala MJ



45

Ze zdravotnictví
ZUBNÍ POHOTOVOST - ROZPIS SLUŽEB   
ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek  08,00 - 12,00   
Upozornění: níže uvedený seznam je orientační, zkontrolujte si jeho aktuálnost na webu 
Královéhradeckého kraje (lze použít uvedený QR kód)   

datum   poskytovatel (lékař)                                            adresa ordinace                              telefon

23.03.
24.03.
29.03.
30.03.
31.03.
01.04.
06.04.
07.04.
13.04.
14.04.
20.04.
21.04.
27.04.
28.04.
01.05.
04.05.
05.05.
08.05.
11.05.
12.05.
18.05.
19.05.
25.05.
26.05.
01.06.
02.06.
08.06.
09.06.
15.06.
16.06.
22.06.
23.06.
29.06.
30.06.
05.07.
06.07.
07.07.
13.07.
14.07.
20.07.
21.07.
27.07.
28.07.
03.08.
04.08.

MMDDr. Slouková Kamila 
MUDr. Simona Sudová, s.r.o. (MUDr. Sudová Simona)
FSmile, s.r.o. (MUDr. Světlík Filip) 
MUDr. Štulík Richard 
Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurin Michal) 
Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurinová Jana) 
MUDr. Valešová Pavla 
Poliklinika Týniště nad Orlicí (MUDr. Veselská Renata)
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Vosmeková Zlata)
MDDr. Zdráhal Zdeněk 
MDDr. Andělová Jana  
DekaDent, s.r.o. (MDDr. Batbajar Nicholas ) 
JB DENT, s.r.o. (MUDr. Beránek Jan) 
MUDr. Bergmanová Dita 
SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Handl Jindřich) 
MV-Med s.r.o. (MDDr. Muthsam Vojtěch) 
MUDr. Pavla Valešová (MDDr. Borůvková Veronika) 
FSmile, s.r.o. (MDDr. Hanzík Kevin) 
MUDr. Hlavsová Lenka 
DekaDent, s.r.o. (MDDr. Chládek Tomáš) 
SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Chrásková Magdalena )
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Jarešová Učňová Petra)
Dvořáková Stomatologie s.r.o.( MUDr. Kovaříková Soňa )
MUDr. Loukota Jan 
MUDr. Majer Rostislav 
MUDr. Malátková Ludmila 
Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Miřejovská Dagmar) 
MDDr. Motyčka Martin 
MV-Med s.r.o. (MDDr. Muthsam Vojtěch) 
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Petrák Tomáš) 
Poliklinika Týniště nad Orlicí (MDDr. Podolská Jana) 
MDDr. Andělová Jana (MDDr. Seibertová Simona) 
MUDr. Skřičková Zdeňka 
MDDr. Slouková Kamila 
MUDr. Simona Sudová, s.r.o. (MUDr. Sudová Simona)
FSmile, s.r.o. (MUDr. Světlík Filip) 
MUDr. Štulík Richard 
Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurin Michal) 
Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurinová Jana) 
MUDr. Valešová Pavla 
Poliklinika Týniště nad Orlicí (MUDr. Veselská Renata)
Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Vosmeková Zlata)
MDDr. Zdráhal Zdeněk 
MDDr. Andělová Jana  
DekaDent, s.r.o. (MDDr. Batbajar Nicholas ) 

Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou 
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 
Tyršova 515, Opočno 
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou 
Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 
Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 
Pulická 99, Dobruška 
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 
Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí  
Jana Pitry 448, Opočno 
Kvasiny 145 
Komenského 828, Týniště nad Orlicí 
Záhumenská 445, České Meziříčí 
U Stadionu 954 , Rychnov nad Kněžnou
Komenského 366, Doudleny nad Orlicí 
Pulická 99, Dobruška 
 Tyršova 515, Opočno 
Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 
Kvasiny 145 
U Stadionu 954, Rychnov nad Kněžnou 
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 
K Nádraží 317, Potštejn 
Komenského 127, Opočno 
U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou 
Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 
Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou
Komenského 366, Doudleny nad Orlicí 
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 
Jana Pitry 448, Opočno,  
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou 
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou 
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 
 Tyršova 515, Opočno 
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou 
Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 
Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 
Pulická 99, Dobruška 
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 
Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí  
Jana Pitry 448, Opočno 
Kvasiny 145 

494 515 694
494 371 031
777 667 353
494 515 693
736 419 151
736 419 151
494 622 114
494 371 781
721 200 244
721 460 150
731 980 112
771 155 445
494 371 088
734 324 600
604 878 560
724 277 797
494 622 114
777 667 353
494 323 958
771 155 445
604 878 560
721 200 244
705 856 571
494 621 665
608 382 500
494 515 696
737 791 333
775 224 093
724 277 797
721 200 244
494 371 783
799 545 112
494 515 695
494 515 694
494 371 031
777 667 353
494 515 693
736 419 151
736 419 151
494 622 114
494 371 781
721 200 244
721 460 150
731 980 112
771 155 445
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Ze sportu
VZPOMÍNKA NA VÝSTAVBU LYŽAŘSKÝCH VLEKŮ

Zahájení výstavby lyžařského vleku VL 500 I. na Špičáku 1970.

1957 – začíná výstavba lyžařského vleku před hotelem Praha, v roce 1960 byl uveden 
do provozu.                                                                                                                   Vybral W
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ODDÍL ALPSKÉHO LYŽOVÁNÍ TJ SOKOL DEŠTNÉ V O. H. 
– JAK SE DAŘÍ V NOVÉ ZÁVODNÍ SEZÓNĚ
 V době vzniku tohoto článku se letošní závodní sezó-

na právě překlopila do své druhé poloviny, avšak až se vám 
nový výtisk Deštníku dostane do rukou, bude už po sezóně. 
V tuto chvíli (poslední dekáda února) panuje i na horách 
už třetí týden velké oteplení a  sníh nám ubývá před oči-
ma. Tréninkové podmínky se velmi zhoršují a řada závodů 
se ruší. Nebylo však takto zle od začátku sezóny, proto se 
pojďme ohlédnout za lepšími časy této zimy.

Naši žáci zahájili svou letošní závodní sezónu už hned v prosinci, kdy absolvova-
li závody ÚKZ na  Stohu a  následně potom v  Koutech nad Desnou. Pak následovala 
vánoční pauza, kdy se naši závodníci věnovali intenzivně tréninku a s novým rokem 
pokračovali závody ÚKZ v Peci pod Sněžkou a v Bílé v Beskydech. Veškeré jejich úsilí 
směřovalo k tomu, aby se kvalifi kovali na republikové závody RKZ 1 v Peci pod Sněž-
kou. To se podařilo rekordnímu počtu našich závodníků, kdy si svou účast zajistilo 
hned 7 našich žáků. Před dalšími plánovanými RKZ 2 v Rokytnici nad Jizerou proběhly 
další ÚKZ v Peci pod Sněžkou. Bohužel, kvůli náhlému a velkému oteplení byly závody 
RKZ 2 zrušeny a přesunuty na březnový termín. V polovině února se někteří naši žáci 
zúčastnili ještě dalších závodů v Hrubé Vodě. V průběhu ledna a února také absolvovali 
několik závodů seriálu Pohár Orlických hor, včetně toho, který pořádal náš oddíl. Když 
bychom shrnuli dosavadní úspěchy našich závodníků v žákovské kategorii, velice dobře 
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vstoupili do této kategorie Ester Štulíková a Pepa Brychta, kteří jsou v žácích teprve prv-
ním rokem. Ester se dokázala v nové kategorii prosadit téměř ihned a ještě v prosinci 
si zajistila svou účast na republikových závodech. Má na svém kontě zatím dvě medai-
lová umístění, druhé a třetí místo, obojí ve slalomech, a dále šest umístění v TOP 10. 
V celorepublikovém hodnocení je prozatím na 4.místě ve svém ročníku narození. Pepa 
do závodní sezóny vstoupil také bez bázně a vyjel si účast na prvních republikových 
závodech. Pak ho ale začaly provázet výpadky a v poslední době také zranění, které mu 
znemožnilo účast na některých závodech. Jeho čas určitě ještě přijde. Stabilní výkony 
pak předvádí Eliška Kráčmerová a Monča Munzarová v kategorii mladších žákyň. Tyto 
dvě mají své místo na republikových závodech jisté. Eliška udělala hezký výsledek na-
příklad v superobřím slalomu v Bílé v Beskydech, kdy vybojovala 7. místo. Monča zase 
získala krásné 10. místo v republikovém slalomu v Peci pod Sněžkou. Naším nejlepším 
mladším žákem je bezesporu Seba Juhos. Začátek sezóny mu vyšel parádně. První mís-
to ve slalomu na Stohu, dvě pátá místa v obřím slalomu, deváté místo v republikovém 
slalomu v Peci. Pak ale přišel přelom ledna a února a zranění na tréninku v podobě zlo-
mené klíční kosti, což ho v rozletu zastavilo. Doufejme, že ne na dlouho. Další nadějný 
mladší žák, Pavel Krejčíř, se hned po prvních prosincových závodech, kdy byl druhý 
v obřím slalomu na Stohu, zranil a toto zranění ho vyřadilo ze závodění a lyžování vů-
bec na  celou sezónu. Další mladší žáci Stella Dvořáková a  Vojta Rademacher zápolí 
především v seriálu Pohár Orlických hor, kde Stella dokázala jednou zvítězit a bojuje 
tak o celkové medailové umístění. Vojta absolvoval zase několik závodů ÚKZ, ale zatím 
se mu nepodařilo prodat, co umí. Jediným naším starším žákem je Adam Cuthbert. Ten 
za letošní sezónu udělal velký pokrok jak v technice, tak ve výsledcích. Každými závody 
si vylepšuje svoje výkonnostní body a posouvá se v celorepublikovém žebříčku vzhů-
ru. Šestkrát se dokázal umístit v TOP 15, jednou získal 5. místo ve slalomu a  jednou                       
3. místo v obřím slalomu. Zúčastnil se také dvou závodů Poháru Orlických hor a v obou 
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skončil na medailových pozicích (1. a 3. místo). Mezi staršími žákyněmi máme také 
pouze jednu závodnici, a to Klaudii Milerski. Klaudie zatím v letošní sezóně neskončila 
hůře než šestá. Má na svém kontě čtyři medailová umístění, z toho jedno vítězství v su-
perobřím slalomu. Takže se těšíme na její další výsledky. 

Druhá skupina našich závodníků jsou předžáci a přípravka. Ti v prosinci absolvo-
vali předvánoční tréninkový kemp na Kačence ve Skiareálu Šerlišský Mlýn. Užili si tam 
spoustu lyžování, sněhu a zábavy. Tato skupina se účastní závodů ze dvou různých seri-
álů, a to Poháru Orlických hor a Head Vitalini Cup. V obou seriálech jsme zatím zazna-
menali úspěchy a děti přivezly už několik medailí. V závodech seriálu Head Vitalini Cup 
byl Jenda Kráčmer zatím ze 4 závodů 3x do pátého místa, Maty Kubeček 2x do pátého 
místa, z toho jednou zvítězil, Péťa Sychrovský ve dvou dokončených závodech pokaždé 
zvítězil, Anetka Bednaříková byla pokaždé do sedmého místa, z toho jednou bronzová. 
V Poháru Orlických hor Péťa Sychrovský zatím fi guruje na průběžném druhém místě, 
Matouš Kubeček na čtvrtém a Jenda Kráčmer na pátém. Anetka Bednaříková je zatím 
průběžně druhá a Eliška Klementová s Naty Kráčmerovou jsou průběžně mezi prvními 
deseti. Výborně si vedou kluci Stejskalovi, kteří zatím drží druhou a třetí příčku a Šimon 
Dvořák je mezi nejlepšími deseti v kategorii přípravky. Ellie Karvay a Maruška Váňová 
ve stejné kategorii, ale mezi dívkami, průběžně drží páté a šesté místo.

Výborně si vedou i naše Skimyšky, tedy děti ve věku 5 – 8 let, které se scházejí 3x 
týdně na tréninku a i ony mají za sebou několik závodů, pro některé prvních v jejich ži-
votě. A i tito naši malí závodníci nás potěšili, protože se v konkurenci ostatních neztratili 
a přivezli nám několik medailí. Navíc se jejich řady k naší radosti v letošní sezóně opět 
rozšířily. 

Jak už bylo zmíněno výše, tak jako každý rok i letos náš oddíl pořádal jeden ze závodů 
Poháru Orlických hor. Závod se jel 3.2.2024 na závodní sjezdovce v Deštném v O.h. Zú-
častnilo se ho více než 100 závodníků ve věku 7 – 16 let. Tentokrát nám počasí nepřálo, 
oteplilo se, pršelo a sněhová podložka byla 
měkká. Přesto se díky skvěle připravené 
sjezdovce ze strany Skicentra Deštné v O.h. 
a díky sehrané práci organizátorů za velké 
podpory a  pomoci rodičů a  přátel našeho 
oddílu podařilo odjet závod ve vysoké kvali-
tě a dvoukolově, jak je naším zvykem. A děti 
se mohly těšit z velkého množství krásných 
cen, které by nebyly možné bez podpory na-
šich sponzorů, kteří nám tyto ceny věnova-
li. Velký dík tímto patří deštenské pekárně 
Reznerovo pekařství, fi rmám Integraf, s.r.o., 
Don Quiet, Endorphin Republic, Zaměst-
nanecké pojišťovně Škoda, projektu Čes-
ké unie sportu Tipsport – Sportuj s  námi, 
dále Ivě Dvořákové (Borůvky z  Javornice) 
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a manželům Klinským (Skiareál Šerlišský Mlýn a Chata Kačenka). Hlavními cenami byly 
keramické výrobky a medaile  z Chráněných dílen Kopeček v Bartošovicích v O.h. V ne-
poslední řadě velmi děkujeme celému Skicentru Deštné v O.h. a jeho vedení za umožnění 
uspořádání těchto závodů a za výborně připravenou pistu. Věříme, že i ten příští ročník 
budeme moci uskutečnit v podobné kvalitě.

Doufáme, že v  příštím vydání vás budeme moci obeznámit ještě s  dalšími našimi 
úspěchy této sezóny.

Chcete se k nám přidat? Budeme velmi rádi. Stále přijímáme do svých řad nové děti, 
a to už od ročníku narození 2019. S radostí mezi námi přivítáme kohokoliv, kdo má zá-
jem o tento krásný sport, takže neváhejte a přihlaste se, pokud máte lyžování rádi (kon-
takt: Radka Jakoubková na www.tjdestne.cz). Můžete sledovat naše aktivity na sociálních 
sítích (Facebook: TJ Sokol Deštné v Orlických horách, Instagram: @ski.sokoldestne.cz). 

Radka Jakoubková (tjdestne@hotmail.cz)

ŠEDIVÁČKŮV LONG - HISTORIE 
 Před několika lety hledala skupina nadšenců jezdících se psím spřežením v Čes-

ké republice oblast, která by byla svými sněhovými podmínkami, nadmořskou výškou, 
profi lem trati i vstřícným postojem úřadů vhodná pro uspořádání závodu psích spře-
žení na dlouhé vzdálenosti. Ideální místo vyhovující v rámci možností všem podmín-
kám nalezla v Orlických horách, a tak byl pokusný nultý ročník (později přejmenován 

na  ročník „první“) odstartován v  únoru 
roku 1997. Ještě před vlastním závodem, 
den před startem, utekli pořadateli Pavlu 
Kučerovi dva psi, z nich jeden – sibiřsky 
husky jménem Šedivák – byl u  vzdále-
né vesnice zastřelen místním občanem. 
Navzdory tomu byl závod odstartován, 
ale na  památku této smutné události 
byl závod pojmenován jednou pro vždy 
„Šediváčkův Long“. V průběhu času byly 
vytvořeny dvě tratě na 222 a 333 km, kte-
ré vedou po  hřebenech i  po  nádherné 
polské straně Orlických hor. Závod je 
čtyř etapový s  jedním povinným biva-
kem, který už tradičně nalézá svém místo 
na  louce za starým statkem u obce Sou-
vlastí. Tento závod je pořádán již tradičně 
v  posledním lednovém týdnu, typickým 
svým mrazivým počasím a  dostatkem 
sněhu. Závod sám vyžaduje velké úsilí 

Aljašský malamut na startu Šediváčkova 
Longu 2024



51

všech organizátorů, dobrovolníků a neobejde se ani bez podpory sponzorů i místních 
samosprávných orgánů obcí i kraje. Z malého lokálního závodu v průběhu let vyrostl 
podnik celoevropského formátu. Když popisujeme tento závod, můžeme používat pří-
vlastky jako nejdelší, nejtěžší, nejznámější a jeho věhlas mezi evropskými mushery stále 
roste. V roce 2004 byl Šediváčkův long poctěn nominací a následně i konáním mistrov-
ství Evropy FISTC. Desátého ročníku 2006 se zúčastnilo 64 nejlepších závodníků z Ně-
mecka, Rakouska, Holandska, Belgie, Francie, Maďarska, Slovenska a Česka. Závodu se 
zůčastnilo i kolem 400 psů severských plemen – sibiřských husek, aljašských malamutů, 
grónských psů, samojedů, aljašských husek i  evropských saňových psů. Tento závod 
láká do tohoto krásného kraje mnoho návštěvníků, kteří mají chuť okusit kouzla polár-
ních světů, světa lidí vzdorujících mrazivému počasí a jejich věrných pomocníků – psů. 
Již odpradávna lidé v krajích, kde je zima delší dobu než ostatní roční období, použí-
vali k dopravě osob i nákladů saně tažené spřežením psů. Psí spřežení bylo používáno 
i k objevování neprobádaných polárních krajů i k dosažení obou pólů. Rok 2007 byl vy-
hlášen Mezinárodním polárním rokem. XI. ročník Šediváčkova longu proběhl ve dnech 
23.-27.1.2007 a byl věnován poctě Mezinárodnímu polárnímu roku – roku 2007. motto 
závodu 2007: „Vstříc polárním světům…“ Srdečně děkujeme za  pomoc a  spolupráci 
všem, kteří pomáhají tento závod uspořádat. 

Kučera Pavel, ředitel závodu
Vybrala: Kateřina Tenchová Dismanová



Zpravodaj obce Deštné v Orlických horách je od roku 2018 k dostání zdarma. 
Pokud jste využívali zasílání zpravodaje poštou, po úhradě poštovného vám jej 

budeme nadále zasílat.  

Deštník si lze objednat:
 osobně na obecním úřadě, e-mailem  na adrese: urad@obecdestne.cz 

nebo SMS na telefonu: 702 004 318. 
Tak budete mít své číslo zajištěno.

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Periodický tisk územního samosprávného celku.

Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK E ČR 11921
Vychází 4x ročně, náklad jednoho vydání je 300 kusů.

Uzávěrka tohoto vydání byla 15. února, uzávěrka dalšího čísla je 15. května 2024.
Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora 

a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!
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